
مناقشــات اوکراین و روسیه باعث شده رشــد قیمت نفت 
لحظه ای باشــد. قیمت نفت برنت تنها در روز جاری بیش از 
۴ دلار رشد کرد و هر بشــکه از این نوع نفت به قیمت ۱۱۷ 
دلار و ۸ سنت در لحظه انتشــار خبر معامله می شود. قیمت 
نفت وست تگزاس آمریکا هم از این افزایش ها عقب نماند و 
هر بشکه از این نوع نفت با رشد ۳.۸۶ دلار به قیمت بشکه ای 
۱۱۴ دلار و ۴۶ ســنت به فروش می رود. سایر فرآورده های 
نفتی از گازووئیل و بنزین گرفته تا نفت کوره رشــد قیمت 

داشتند.

امروز نفت در بازار هــای جهانی تحت تاثیر تحولات اوکراین 
و روسیه افزایش قیمت داشت، زیرا سرمایه گذاران با نگرانی 
از کاهش عرضه در روز های آینده، خرید های خود را افزایش 
داده اند. از سوی دیگر شوک تورمی که علائم آن ظاهر شده 
گرایش به ســمت خرید نفت و دیگر کالا های اساسی و نیز 

سهام بازار های بورس را بیشترکرده است.
قیمت نفت برنت تنها در روز جاری بیش از ۴ دلار رشد کرد 
و هر بشــکه از این نوع نفت به قیمت ۱۱۷ دلار و ۸ سنت در 

لحظه انتشار خبر معامله می شود.

قیمت نفت وســت تگزاس آمریکا هم از این افزایش ها عقب 
نماند و هر بشکه از این نوع نفت با رشد ۳.۸۶ دلار به قیمت 

بشکه ای ۱۱۴ دلار و ۴۶ سنت به فروش می رود.
ســایر فرآورده های نفتی از گازووئیل و بنزین گرفته تا نفت 

کوره رشد قیمت داشتند.
مناقشات بین اوکراین و روسیه نشانه ای از تورم جهانی را بروز 
داده و سرمایه گذاران خرید های خود را نه تنها در مورد طلای 
سیاه بلکه در سهام بازار های جهانی افزایش داده اند که منجر 

به افزایش قیمت ها شده است.

 AMP شان اولیور« رئیس ســرمایه گذاری راهبردی در«
با بیان اینکه ســرمایه گذاران از بروز شوک تورمی به شدت 
نگران هستند، گفت: »روســیه حدود ۳۰ درصد گاز و نفت 
وارداتی اروپا را تامین می کند که حدود ۱۱ درصد کل تولید 

نفت جهانی است.«
وی می گوید: ما در پیش بینی آتی قیمت کالا های اساســی 
بازنگری کــرده ایم و به دلیــل تحولات اوکراین و روســیه 

قیمت ها را حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد بالاتر برآورد کرده ایم.
شــرکت های نفتی برآورد می کنند که پــس از تحریم های 

گسترده ای که علیه روسیه انجام شــده عرضه نفت از سوی 
این کشور بزرگ تولید کننده به بازار های جهانی کمتر شود.

از سوی دیگر سیگنالی که برای ایجاد شوک تورمی در بازار 
شکل گرفته فدرال رزرو آمریکا را وادار کرده که احتمالا نرخ 

بهره را در این کشور افزایش دهد.
جرومی پــاول رئیس فدرال رزرو آمریکا روز گذشــته اعلام 
کرد: که احتمالا نرخ بهره را ۲۵ صــدم درصد افزایش دهد 
 و اگر تورم بیشــتر شود امکان افزایش بیشــتر نرخ تورم هم 

وجود دارد.

رییس اتحادیه خشکبار و آجیل فروشان گفت: نسبتی 
بین گرانی خشکبار و گران فروشی وجود ندارد و میزان 
سود فروشندگان اعضا نســبت به سال های گذشته 
یک پنجم شده است. از آنجایی که قدرت خرید مردم 

کاهش پیدا کرده میزان خرید نیز روند نزولی دارد
مصطفی احمدی در گفت وگو با ایلنــا، با بیان اینکه 
خشــکبار قیمت مصوب ندارد، گفت: عرضه و تقاضا، 
میزان تولید و نرخ ارز تعیین کننده قیمت خشــکبار 
است. در سال جاری برخلاف سال های گذشته قیمت 
آجیل شب یلدا از ســوی اتحادیه تعیین و اعلام شد 
به این دلیــل که مخلفات این آجیل بــا آجیل نوروز 
 متفاوت است از این رو قیمت حداقل و حداکثری آن 

را اعلام کردیم.
وی با اشاره به تنوع جنس در ایام نوروز، گفت: مدیریت 
قیمت گذاری در بازار نوروز دشوار است و از آنجایی که 

قیمت مصوب در این صنف وجود ندارد عرضه و تقاضا 
نرخ آن را تعیین می کند.

احمدی با بیان اینکه بازار خرده فروشی از ۲۳ اسفند 
آغاز می شود و افزود: در حال حاضر عمده فروشان اقدام 
به خرید اقلام مورد کرده اند. امیدواریم که بازار نوروز 
همانند شب یلدا نباشد چراکه میزان خرید نسبت به 

سال های گذشته کاهش چشمگیری داشت.
به گفته رییس اتحادیه خشــکبار؛ گرانی خشــکبار 
ارتباطی با گران فروشی ندارد و میزان سود فروشندگان 
اعضا نسبت به سال های گذشته یک پنجم شده است 
اما از آنجایی که قیمت ها بالاست و قدرت خرید مردم 
کاهش پیدا کرده میزان خرید نیز روند نزولی به خود 

گرفته است.
این فعال صنفی با بیان اینکه در ســال های گذشته 
خریداران با ۵۰۰ هزار تومان نیاز خود را تهیه می کردند، 

گفت: در ســال جاری هر خریدار برای خرید آجیل 
حداقل باید یک میلیون تومان هزینه کند و این میزان 

پول به معنی خرید در حجم قابل توجه هم نیست.
احمدی ادامه داد: آجیل و مواد خوراکی مانند لباس و 
پوشاک نیست که اگر در فروشگاه بماند نرخ تورم باعث 
بالا رفتن قیمت آن  شود. خشکبار بعد از فرآوری قدرت 
نگهداری آن کاهش پیدا می کند از این رو اعضا برای 
جلوگیری از پشه زدگی و کهنه گی تمایل به فروش هر 
چه زودتر آن دارد و میزان سود خود را کاهش می دهند.

 وی میزان تقاضا برای خرید تخمه  را قابل توجه دانست 
و افزود: مردم بیشتر تمایل به مصرف تخمه جات دارند. 
اما افزایش نرخ خشــکبار در همه اقلام قابل مشاهده 
است، قیمت آفتاب گردان دیگر ۱۰ هزار تومان نیست 

و قیمت آن به کیلویی ۷۰ هزار تومان رسیده است.

معاون وزیر کار با بیان اینکه آمار ایجاد تشــکل های 
کارگری نسبت به تعداد بنگاه ها عدد خوبی نیست و باید 
افزایش یابد، اجرای طرح طبقه بندی مشاغل، عملیاتی 
کردن قانون کار در بنگاه ها و شکل گیری تشکل های 
کارگری را از مهمترین اهداف راه اندازی سامانه پایش 
کار عنوان کرد. علی حسین رعیتی فرد در  گفت وگو با 
ایسنا، درباره اهداف و جزئیات راه اندازی سامانه پایش 
کار اظهار کرد: ارتقای بهره وری کار و پایداری مشاغل 
در راستای تاکیدات وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و از 
اهداف معاونت روابط کار است و بر همین اساس سامانه 
پایش کار را به منظور ارزیابی هــر چه بهتر راه اندازی 
کردیم تا از طریق آن موضوعاتــی نظیر بهبود وضع 
معیشت و سلامت شغلی کارگران، اجرای قانون کار و 

حقوق قانونی نیروهای کار را پیگیری کنیم.
وی ادامه داد: یکی از مباحثی که با راه اندازی ســامانه 

دنبال خواهیم کرد، بحث اجرای طبقه بندی مشاغل 
است. خیلی از واحدها و کارگاه های تولیدی نیازمند 
بازنگری این طرح هستند و طبقه بندی مشاغل در آنها 
باید بروز شود تا حقوق و دستمزد بر مبنای شرح وظایفی 
که کارگر در یک واحد یا مجموعه با پست و شغلی که در 

آن انجام وظیفه می کند، پرداخت شود.
رعیتی فرد افــزود: امیدواریم بتوانیم قانــون کار را با 
۲۰۳ ماده ای که برای جامعه کارگری و کارفرمایی در 
نظر گرفته شده از این طریق در تمام بخش ها و همه 

کارگاه ها عملیاتی کنیم.
به گفته معاون روابط کار وزارت کار، در حال حاضر بیش 
از یک میلیون کارگاه و واحد تولیدی خرد، متوسط و 
بزرگ در کشور وجود دارد که وزارت کار در تلاش است 

تا قانون کار را در آنها اجرایی کند.
وی یکی دیگر از اهداف سامانه را موضوع  الزام مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی برای طرح طبقه بندی مشــاغل 
عنوان کرد و گفت: یکی از مشکلاتی که کارگران این 
مناطق دارند، اجرای طبقه بندی مشــاغل است که 
ممکن است در این مناطق به خوبی اجرا نشود و ما تفاهم 
نامه ای را با سازمان مناطق ویژه و آزاد صورت دادیم که 
هم بازرسین کار بتوانند برای اجرای قانون کار حضور 
پیدا کنند و  هم بحث حقوق و دستمزد و طبقه بندی 

مشاغل را پیگیری کنند.
معاون روابط کار وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
پیگیری تشکیل تشــکل های قانونی در مناطق آزاد 
و واحدهای تولیدی در کشــور را از دیگر اهداف پیش 
بینی شده عنوان کرد و گفت: هم اکنون حدود ۱۳ هزار 
تشکل کارگری داریم که نسبت به آمار تعداد واحدهای 
تولیدی در کشور عدد خوبی نیست و باید تلاش کنیم 

که آمار ایجاد تشکل ها بیشتر شود و افزایش یابد.

۲۳ کشور عضو سازمان کشــورهای صادرکننده 
نفــت و متحدانــش )ائتــلاف اوپک پــلاس( در 
بیست وششمین نشست خود بر سر افزایش ۴۰۰ 
هزار بشکه ای تولید روزانه در ماه آوریل )فروردین - 

اردیبهشت ( به توافق رسیدند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت نفت، 
براساس تصمیم امروز )چهارشنبه، ۱۱ اسفندماه( 
نشست وزیران نفت و انرژی اوپک پلاس که کمتر از 
۲۰ دقیقه طول کشید، تولید نفت خام کشورهای 

عضو این ائتلاف در شرایطی که قیمت نفت خام از 
۱۱۰ دلار برای هر بشــکه عبور کرده در ماه آوریل 

۴۰۰ هزار بشکه در روز افزایش می یابد.
اوپک و متحدانــش در نوزدهمین نشســت خود 
در ماه ژوئیه توافق کردند هر ماه تولیدشــان را در 
مجموع ۴۰۰ هزار بشکه در روز افزایش دهند تا به 
محدودیت عرضه ۵ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه در 
روز پایان بخشــند، این تصمیم از ماه اوت اجرایی 

شده است.

اوپک پلاس در واکنش به فروپاشــی تقاضا در اوج 
بحران شیوع ویروس کووید -۱۹، تولید خود را از 
ماه مه ســال ۲۰۲۰، ۹ میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه 
در روز معادل حــدود ۱۰ درصد از تقاضای جهانی 
محدود کــرد، اما پس از آن زمان بــا بهبود تقاضا، 

محدودیت عرضه را به مرور تسهیل کرده است. 
اعضای این ائتلاف تصمیم گرفتند بیست وهفتمین 
نشســت ائتلاف اوپک پــلاس ۳۱ مــارس )۱۱ 

فروردین ماه ۱۴۰۱( برگزار شود.

عضو کمیســیون انرژی مجلس با بیــان اینکه ما باید 
به ســقف قبلی صادرات نفت برگردیم و در این راستا 
تحت هیچ محدودیتی از سهمیه بندی اوپک پلاس قرار 
نمی گیریم، گفت: ما باید بتوانیم نفت را صادر و ارز را به 
کشور بازگردانیم، البته به حوزه صادرات بنزین نیز باید 

جدی تر ورود کنیم.
رمضانعلی ســنگدوینی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به 
سیگنال نفت ایران به بازار جهان اظهار داشت: ما کشور 
نفتی و گازی هستیم اگرچه تاکنون اجازه ندادند نفت 

را بفروشیم، اما در داخل توانســته ایم نفت را تبدیل به 
فراروده و مشــتقات آن کنیم و ضرر نکردیم. هر چند 
می توانستیم بیش از این استفاده کنیم و پالایشگاه ها 
و پتروپالایشگاه ها را افزایش دهیم، اما تاکنون در حوزه 

پتروپالایشگاه ضعیف کردیم.
وی با بیان اینکه مطمئنا توافق در مذاکرات تاثیرگذار بوده 
و راهگشای ورود نفت ما به بازار خواهد بود، افزود: ما به 
عنوان کشور قدرتمند نفتی می توانیم مشتریان خودمان 
را داشته باشــیم و نفت مان را بفروشیم، هرچند باید از 

خام فروشی جلوگیری کنیم، چراکه هرچه ظرفیت تولید 
را افزایش دهیم و در عین حال نفت را کمتر به صورت 

خام بفروشیم، برنده ایم. 
این عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه ما باید 
به ســقف قبلی صادرات نفت برگردیم و در این راستا 
تحت هیچ محدودیتی از سهمیه بندی اوپک پلاس قرار 
نمی گیریم، تصریح کرد: ما باید بتوانیم نفت را صادر و ارز 
را به کشور بازگردانیم، البته به حوزه صادرات بنزین نیز 

باید جدی تر ورود کنیم.

سخنگوی سازمان اورژانس کشور گفت: حدود ۲۰ 
تا ۳۰ درصد تماس های اورژانس مزاحمان تلفنی 
هستند. مجتبی خالدی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
رویکرد اورژانس در خصــوص برخورد با مزاحمان 
تلفنی ســازمان اورژانس و میزان این مزاحمت ها، 
گفت: نزدیک به ۲۰ تا ۳۰ درصد تماس های تلفنی 
اورژانس، مزاحمان تلفنی هستند اما بسیاری از این 

مزاحمت ها نیز نا آگاهانه است. 
وی ادامه داد: به عنوان مثال در برخی موارد کودکان 

با تلفن بزرگســالان تماس می گیرند، تلفن همراه 
افراد در جیبشان است و به اشتباه شماره اورژانس 
گرفته می شود. سخنگوی سازمان اورژانس کشور 
تاکید کرد: افراد کمی هســتند کــه با قصد و نیت 

مزاحمت این کار را انجام می دهند. 
خالدی با اشــاره به پیگیری های صــورت گرفته 
از سوی ســازمان اورژانس کشــور گفت: سازمان 
اورژانس کشور حدودا یک ماه است که این مسئله 
را به صورت کاملا جدی پیگیری می کند و بخش 

حقوقی سازمان متولی این پیگیری است. طبیعتا با 
دستگاه قضایی نیز در ارتباط هستیم و امیدواریم 
این ارتباط برقرار شــود تا مجازات بازدارنده ای در 
این خصوص لحاظ شــود. اگر این امر محقق شود 
می توانیم شاهد این باشیم که مزاحمت های تلفنی 
کاهش پیدا می کند؛ البته به واسطه سیستم های 
جدید مخابراتی افراد راحت شناســایی می شوند، 
شاید تا پیش از این یکی از معضلات شناسایی افراد 

بود که حالا این موضوع رفع شده است. 

قیمت نفت از ۱۱۷ دلار عبور کرد

الزام مناطق آزاد و کارگاه ها به اجرای طبقه بندی مشاغلکاهش ۶۰ درصدی تولید خشکبار در سال جاری

توافق اوپک پلاس بر سر افزایش ۴۰۰ هزار بشکه ای تولید نفت در آوریل

مشتریان در خرید نفت ایران تردید ندارند

مزاحمت های تلفنی، ۳۰ درصد تماس های اورژانس
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۵ درصد سهام 
 ایران خودرو و

 ۱۷ درصد سهام سایپا  
در وثیقه است

نهضت ملی مسکن
به کندی  پیش می رود

صاحبان خانه های خالی 
۱۰ روز برای ثبت اطلاعات 

فرصت دارند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تعدیل قیمت خودرو 
با واردات 

بازار خودرو نیازمند واردات 
است. با آزادسازی واردات 
زمینه رقابــت آماده می 
شود. امروز خودروسازان 
در شرایطی هستند که می 
توانند با رقابت با خودروهای خارجی عمل کنند. 
انحصار در بازار خودرو امروز به مشــکل اصلی 

تبدیل شده...

  فربد زاوه، کارشناس خودرو 
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کف و سقف عیدی 
امسال کارگران

پایان معافیت 
مالیاتی هنرمندان

کاهش  قیمت  دلار  متوقف  شد؟

بازار  ارز در انتظار  پایان  مذاکرات
صفحه2

صفحه3

چراغ  سبز  به  واردات  70هزار  خودرو
  خودرو    ارزان   می شود؟

کمیسیون   تلفیق   مجلس   با    اصلاحاتی   واردات   خودرو   را   تصویب   کرد

بر اساس حداقل دســتمزد تعیین شده برای سال 
۱۴۰۰، عیدی امسال کارگران نباید کمتر از از ۵.۳ 
میلیون تومان باشد.  عیدی کارگران برای یک سال 
باید حداقل با دستمزد ۲ ماه و حداکثر با دستمزد 
۳ ماه فرد برابر باشد. این الزامی است که قانون کار 
مصوب ۶ اســفند ۱۳۷۰ تعیین کرده است. برای 
محاسبه میزان عیدی ســال ۱۴۰۰ باید دستمزد 
روزانه کارگر را در ۶۰ )تعداد روزهای دو ماه( ضرب 
کنیم. در صورتی که رقم پایه حقوق را در نظر بگیریم 
دستمزد روزانه کارگر برابر با ۸۸ هزار و ۵۱۶ تومان 
خواهد بود. این عدد ضرب در ۶۰ روز برابر با ۵ میلیون 
و ۳۱۰ هزار تومان است. یعنی حداقل عیدی سال 
۱۴۰۰ باید ۵ میلیون و ۳۱۰ هزار تومان باشد.حال 

اگر بر همین مبنا حداکثر...

بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۱، 
طبق تنفیذ حکم ســال جــاری، معافیت مالیاتی 
سلبریتی ها در سال آینده حذف شد. بر اساس این 
مصوبه، سلبریتی هایی که درآمد سالیانه آنها بیش 
از ۲۰۰ میلیون تومان باشــد، باید مالیات پرداخت 
کنند.  روح الله نجابت با اشاره به نشست کمیسیون 
تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۱ برای بررسی بندهای 
ارجاع شده به این کمیسیون از صحن مجلس، گفت: 
در این جلسه بعد از بررسی بند )ق( تبصره )۶( لایحه 
بودجه در خصوص عوارض و مالیات، نمایندگان با 
معافیت مالیاتی فعالیت های هنری با درآمد پایین تر 
از ۲۰۰ میلیون تومان در سال موافقت کردند. عضو 
کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ تصریح کرد: براین 

اساس با تنفیذ حکم سال...



اقتصاد2
ایران وجهان

کاهش  قیمت  دلار  توقف  شد؟
بــازار  ارز در انتظــار  پایــان  

مذاکرات
بازار ارز معاملات روز پنج شــنبه را با اندکی 
کاهش قیمــت آغاز کرد و در شــرایط فعلی 
بازار بیش از هر زمانی منتظر به پایان رسیدن 
مذاکرات است.به گزارش اقتصادآنلاین بازار 
ارز معامــلات آخرین روز هفتــه را با اندکی 
کاهش نسبت به روز چهارشــنبه آغاز کرد.

به این ترتیــب در این ســاعت از معاملات، 
دلار آزاد در قیمــت ۲۶هــزار و ۱۰۰تومان 
معامله می شود.روز چهارشنبه آخرین قیمت 
معاملاتــی دلار آزاد، ۲۶هــزار و ۲۵۰تومان 
بود.همچنین کانون صرافــان، قیمت دلار را 
۲۴هزار و ۳۸۴تومان بــرای خرید و ۲۴هزار 
و ۶۷۲تومان برای فروش اعلام کرده اســت.

کانون صرافان روز چهارشنبه دلار را ۲۴هزار و 
۴۴۷تومان برای خرید و ۲۴هزار و ۷۱۸تومان 
برای فــروش قیمت خــورده بود.یــورو نیز 
در صرافی های رســمی با قیمــت ۲۷هزار و 
۴۴۵تومان  برای خرید و ۲۷هزار و ۷۸۹تومان  
برای فروش خرید و فروش می شود.یورو روز 
چهارشــنبه در صرافی های رســمی قیمت 
۲۷هزار و ۴۳۹تومان برای خرید و ۲۷هزار و 
۷۹۲تومان برای فروش معامله می شد..صرافی 
ملی نیز قیمت دلار را نسبت به روز چهارشنبه 
حدود ۱۰۰تومان کاهش داده اســت. به این 
ترتیب این اسکناس در این صرافی با قیمت 
۲۴هزار و ۵۶۱تومــان برای فروش و ۲۴هزار 
و ۳۱۶تومــان برای خرید معامله می شــود.

روز چهارشــنبه صرافی ملــی قیمت دلار را 
۲۴هزار و ۶۷۵تومــان برای فروش و ۲۴هزار 
و ۴۲۹تومان برای خرید اعلام کرده بود.یورو 
نیز در صرافی ملی ۲۷هزار و ۷۰۴تومان برای 
فروش و ۲۷هزار و ۴۲۹تومــان برای خرید 
قیمت خورده اســت.یورو روز چهارشنبه در 
صرافی ملی ۲۷هزار و ۷۲۸تومان برای فروش 
و ۲۷هزار و ۴۵۲تومان برای خرید اعلام کرده 
بود.این روزها مذاکرات وین به حساس ترین 
لحظات خود نزدیک شده اســت و بازار ارز با 
هر خبری که از  وین به گوش می رسد آماده 
سقوط می شــود. حال باید دید طی روزهای 
آینده نتیجه مثبتی از مذاکرات حاصل خواهد 
شــد تا بازار ارز تصمیم نهایی خود را بگیرد.

به گزارش خبر آنلاین اصغر سمیعی، رییس 
اسبق کانون صرافان در این خصوص می گوید: 
وقتی درباره قیمت برای ســال جدید سوال  
می شود، باید مشخص شود که از کدام  قیمت 
حرف می زنیم. از نرخ واقعی یا نرخ دستوری؟

بنا به اظهارات او، براســاس علم اقتصاد و با 
توجه به نرخ های موجــود درباره تورم و بهره 
و بیکاری در کشور و تفاوت آن با کشورهای 
حــوزه دلار، می تــوان نرخ دلار برای ســال 
جدید را حدود ۳۵ هزار تومان برآورد کنیم.

چهارشنبه ۱۱ اســفند دلار نتوانست حضور 
خود در کانال ۲۵ هزار تومانی را تمدید کند. 
پس از کاهش قیمت صــورت گرفته در نرخ 
اسکناس آمریکایی و رسیدن این ارز به سطح 
قیمتــی ۲۵ هزار و ۸۰۰ تومــان در روز های 
میانی هفته جاری، روز گذشــته دلار مجددا 
به میانگین قیمتی هفت روز گذشــته خود 
بازگشت.ورود دلار به کانال ۲۵ هزار تومانی 
که به عقیده بســیاری از تحلیلگران بازار ارز 
تهران ناشی از انتشــار سیگنال های مثبت از 
فضای مذاکرات هسته ای ایران و قدرت های 
جهانی صورت گرفته بود، دومین گریز این ارز 
به کانال ۲۵ هزار تومانی در ۱۰ روز گذشــته 
بود. پیش از این نیز در روز شــنبه اول اسفند 
بازار ارز شاهد حضور اسکناس آمریکایی در 
کانال مذکور و رســیدن به سطح قیمتی ۲۵ 
هزار و ۶۰۰ تومان بود.اما در روند کاهشــی 
پیشــین نیز  مانند روند کاهشی هفته جاری 
دلار نتوانســت بیش از یک روز در کانال ۲۵ 
هزار تومانی حضور داشته باشــد و توجه به 
همین امر سبب شد برخی از فعالان اقتصادی 
مساله عدم کشش دلار در ســطوح قیمتی 
پایین تــر از کانال ۲۶ هــزار تومانی را مطرح 
کنند.تحلیلگران سیاسی-اقتصادی بازار ارز 
تهران اما انتظارات خود نسبت به آینده کوتاه 
مدت دلار را همچنان مثبت خواندند. این افراد 
بر این عقیده اند که با وجود برخی اختلافات 
بر سر امتیاز های قرارداد هسته ای جدید ایران 
و قدرت های جهانی، به دلیل مناسبات حال 
حاضر منطقه احتمال حصول توافق بســیار 
زیاد اســت و در نتیجه با اعلام خبر حصول 
توافق جدید بازار ارز نیز ممکن است تحرکات 

کاهشی جدیدی از خود به نمایش بگذارد.

خبر

بر اســاس حداقل دستمزد 
تعیین شده برای سال ۱۴۰۰، 
عیدی امسال کارگران نباید 
کمتر از از ۵.۳ میلیون تومان 

باشد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، عیدی کارگران برای یک سال 
باید حداقل با دستمزد ۲ ماه و حداکثر با دستمزد ۳ ماه 
فرد برابر باشد. این الزامی است که قانون کار مصوب ۶ 
اسفند ۱۳۷۰ تعیین کرده است. برای محاسبه میزان 
عیدی سال ۱۴۰۰ باید دستمزد روزانه کارگر را در ۶۰ 
)تعداد روزهای دو ماه( ضرب کنیم. در صورتی که رقم 
پایه حقوق را در نظر بگیریم دستمزد روزانه کارگر برابر 
با ۸۸ هزار و ۵۱۶ تومــان خواهد بود. این عدد ضرب در 
۶۰ روز برابر با ۵ میلیون و ۳۱۰ هزار تومان است. یعنی 
حداقل عیدی ســال ۱۴۰۰ باید ۵ میلیون و ۳۱۰ هزار 
تومان باشــد.حال اگر بر همین مبنا حداکثر عیدی را 
بخواهیم محاسبه کنیم. عدد دستمزد روزانه یعنی ۸۸ 
هزار و ۵۱۶ تومان را باید در ۹۰ )تعداد روزهای سه ماه( 
ضرب کنیم. به این ترتیب حداکثر عیدی امسال برابر با ۷ 

میلیون و ۹۶۶ هزار تومان خواهد بود.

افرادی که کمتر از یکسال کارکردند چقدر 
عیدی می گیرند؟

رقم محاسبه شده برای افرادی است که یک سال کامل 
در مجموعه خود کار کرده باشــند. اما اگر فردی کمتر 
از یک ســال در یک مجموعه حضور داشته باشد نحوه 

محاســبه عیدی او متفاوت خواهد بود.برای محاسبه 
عیدی این افراد باید حداقل دســتمزد روزانه یعنی ۸۸ 
هزار و ۵۱۶ تومــان را در ۶۰ ضرب کرده ســپس عدد 
به دست آمده را تقسیم بر ۱۲ کنیم و حاصل را در تعداد 
ماه هایی که فرد مشغول به کار بوده ضرب کنیم.به طور 
مثال حداقل عیدی برای فردی که ۴ ماه در یک مجموعه 
کار کرده به این شکل محاسبه می شود: ۸۸۵۱۶ ضرب 
در ۶۰ تقسیم بر ۱۲ ضرب در ۴ که برابر می شود با یک 

میلیون و ۷۷۰ هزار تومان.
حداکثر عیدی برای این فرد نیز با همین فرمول محاسبه 

می شود فقط به جای ۶۰ باید دستمزد روزانه را در ۹۰ 
ضرب کنیم. بنابراین حداکثر عیدی فردی که ۴ ماه از 
سال را در مجموعه حضور داشته برابر با ۲ میلیون و ۶۵۵ 

هزار تومان خواهد بود.

تصریح قانون در زمینه پرداخت عیدی
ماده واحده قانون مربوط به تعیین عیدی و پاداش سالانه 
کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون کار که در 
ششم اســفند ۱۳۷۰ به تصویب مجلس رسیده است 
می گوید: تمام کارفرمایان کارگاه های مشــمول قانون 

کار مکلفند به هر یک از کارگران خود به نســبت یک 
سال کار معادل ۶۰ روز آخرین مزد، به عنوان عیدی و 
پاداش بپردازند. مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از 
کارکنان نباید از معادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه قانونی 
تجاوز کند.در تبصره این ماده واحده به عیدی کارگرانی 
که کمتر از یک ســال خدمت کرده اند پرداخته شده 
است. بر اساس این تبصره مبلغ پرداختی به کارکنانی 
که کمتر از یک سال در کارگاه کار کرده اند باید به ماخذ 
۶۰ روز مزد و به نســبت ایام کارکرد در سال، محاسبه 
شود. مبلغ پرداختی از این بابت برای هر ماه نباید از یک 
دوازدهم سقف تعیین شده موضوع ماده واحده این قانون 

تجاوز کند.
همچنین در کارگاه هایی که مطابق رویه جاری کارگاه 
بیش از مبالغ فوق پرداخت می شود عرف کارگاه معتبر 

خواهد بود.

بازنشستگان تامین اجتماعی چقدر عیدی 
می گیرند؟

وضعیت پرداخــت عیدی برای بازنشســتگان تامین 
اجتماعی با کارگران متفاوت است. عیدی بازنشستگان 

از سوی هیات وزیران تعیین می شود. 
برای ســال ۱۴۰۰ نیز برابر مصوبه هیات وزیران، مبلغ 
عیدی بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی، 
یک میلیون و پانصد هزار تومان، تعیین و تصویب شده 
است. علت تعیین این سقف آن است که برابر بودجه سال 
۱۴۰۰ که به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید، مبلغ 
عیدی کارمندان، ۱۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال معادل یک میلیون 

و پانصد هزار تومان تعیین و تصویب شده است.

عیدی امسال کارگران نباید کمتر از از ۵.۳ میلیون تومان باشد

جزییات کف و سقف عیدی امسال

۵ درصد سهام ایران خودرو و ۱۷ 
درصد سهام سایپا در وثیقه است

رئیس سازمان خصوصی ســازی گفت: سهام حدود 
۵ درصدی دولــت در ایران خودرو و ســهام حدود 
۱۸ درصدی دولت در ســایپا، کامل وثیقه است.به 
گزارش مهر، حســین قربانزاده در ارتباط تلفنی با 
برنامه گفتگوی ویژه خبری در پاســخ به پرسشی 
درباره دستور رئیس جمهور به خودروسازان مبنی 
بر واگذاری سهام دولت در ۲ خودروساز بزرگ کشور 
به بخش خصوصی اظهار داشــت: ســهام حدود ۵ 
درصدی دولت در ایران خودرو و ســهام حدود ۱۸ 
درصدی دولت در سایپا، کامل وثیقه است.او اضافه 
کرد: ابتدا باید این وثیقه ها آزاد شود تا امکان واگذاری 
آن فراهم آید.قربانزاده گفت: در ســال های گذشته 
متأسفانه ســهامی که واگذار شده است، چون عملًا 
بخشــی از زیرمجموعه، سهام بالاســری را خریده 
است بنابراین بخش عمده ای از سهام سایپا و سهام 
ایران خودرو عملًا توسط خود شــرکت خریداری 
شده اســت و پولی که باید صرف بهره وری و کارایی 
می شده است تسهیلات گرفته شد و سهام شرکت 
خریداری شــده اســت و در عمل، مجمع و هیئت 
مدیره با هم یکی شده اند.رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی با اشــاره به اینکه یکی شدن مجمع و هیئت 
مدیره، فاجعه اســت، افزود: کسانی که باید انتخاب 
شوند؛ خودشان، خودشــان را انتخاب می کنند.او 
افزود: به لحاظ اقتصادی، تسهیلاتی که گرفته شد 
و هزینه ای که باید به چرخه بهره وری و کارایی کمک 
می کرد صرف خرید سهام شد.قربانزاده در پاسخ به 
این پرسش که آیا »ای درو« مایل به واگذاری سهام 
است؟ گفت: »ای درو« مانند بقیه شرکت های مادر 
تخصصی و سازمان های توســعه ای، عملًا عشق و 
دوست داشتن ویژه ای به شرکت های خود دارد و به 
راحتی از شرکت های زیر مجموعه خود دل نمی کند.

رئیس کل سازمان خصوصی سازی در پاسخ به این 
پرسش که آیا سهام دولت در ۲ شرکت خودروساز در 
مهلت تعیین شده ۶ ماه از سوی رئیس جمهور، واگذار 
و خصوصی می شود؟ گفت: این دو شرکت باید وثیقه 
خود را تغییر دهد یا آزاد کند تا مقدمات خصوصی 

سازی فراهم شود.

گذر از فصل زمســتان بدون 
قطعی گاز در بخش خانگی

وزیر نفت گفت: با تعمیرات اساســی پالایشگاه ها، 
خطوط انتقال و ایســتگاه های تقویت فشــار گاز 
توانستیم در فصل سرد آمادگی کامل را برای تولید 
حداکثری از میدان های مشــترک و مستقل گازی 
داشته باشــیم.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
صدا و سیما، جواد اوجی اظهار کرد: خوشبختانه با 
تلاش همکاران و متخصصان وزارت نفت و برداشت 
حداکثری از میدان ها به ویژه در میدان مشترک پارس 
جنوبی به رقم ۷۰۵ میلیون مترمکعب در روز رسیدیم. 
این در حالی است که متأسفانه براساس بررسی های 
وزارت نفــت در ابتدای آغاز به کار ایــن دولت، آمار 
ذخیره سازی های سوخت مایع در نیروگاه ها و صنایع 
نســبت به پارســال ۲۵ تا ۳۰ درصد پایین تر بود و 
پیش بینی می شد زمستان امسال ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب کسری گاز داشته باشیم.وی افزود: با توجه 
به این شرایط، وزارت نفت اقدامات کوتاه مدت برای 
گذراندن فصل سرمای ۱۴۰۰ و اقدام های میان مدت 
و بلندمدت برای رفع مشــکل کسری گاز و محدود 
کردن سوخت نیروگاه ها در ســال های آینده را در 

دستور کار قرار داد.

ایران آماده افزایش تولید نفت در سریعترین 
زمان ممکن است

وزیر نفت با بیان اینکــه برقرای ثبات در بــازار نفت و 
کاهش نوســان های قیمت، تنها از طریق همکاری و 
تغییر رویکردهای تنش آفرین امکان پذیر است، تأکید 
کرد: جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد در سریع ترین 
زمان ممکن، مقدار عرضه نفت خود به بازارهای جهانی 
را افزایش دهد.به گزارش ایلنا از وزارت نفت، جواد اوجی، 
وزیر نفت پس از برگزاری بیست وششمین نشست وزارتی 
اوپک پلاس )سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
و غیراوپک( درباره تصمیم های این نشست گفت: تصمیم 
امروز ادامه مصوبه ماه گذشته مبنی بر ادامه افزایش تولید 
روزانه ۴۰۰ هزار بشــکه ای نفت برای ماه آوریل ۲۰۲۲ 
بود که بــا توجه به گزارش کمیته فنــی و ارزیابی های 
کارشناسان از چشــم انداز اقتصاد جهان و متغیرهای 
تعیین کننده در شرایط عرضه و تقاضای جهانی نفت طی 
سال ۲۰۲۲، اعضی همگی بر سر تصمیم تداوم افزایش 
تولید روزانه ۴۰۰ هزار بشکه ای اشتراک  نظر داشتند.وی 
افزود: اوپک پلاس در این نشست بر رصد و نظارت مداوم و 
منظم خود بر تحولات بازار و تداوم به کارگیری اقدام های 
لازم برای حفظ ثبات حاکم بر بــازار نفت تأکید کرد و 
کشورهای حاضر اعلام آمادگی کردند که در صورت لزوم، 
اقدام های متناسب برای حفظ ثبات بازار نفت و حفاظت 

از دستاوردهای این توافق را انجام دهند.
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از چهار میلیون واحد مسکونی که در طرح نهضت 
ملی مسکن هدفگذاری شــده احداث ۷۰۰ هزار 
واحد بر عهده شــرکت عمران شــهرهای جدید 
اســت که طبق اعلام جعفری، سرپرســت این 
شــرکت در صورت تعیین پیمانــکار، عملیات 
اجرایی ۱۰۰ هــزار واحد تــا پایان ســال آغاز 
می شود؛ این در حالی است که ماه گذشته او وعده 
 کلنگ زنی ۲۳۰ هزار واحد تا پایان ســال را داده

 بود.
به گزارش ایسنا، ســهم شرکت عمران شهرهای 
جدید از طرح ســاخت چهــار میلیــون واحد 
مســکونی در قالب طرح جهش تولیــد و تامین 
مسکن )نهضت ملی مسکن( طی چهار سال آینده 
۷۰۰ هزار واحد است. آنطور که علیرضا جعفری 
ـ سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید اعلام 
کرده تاکنــون اراضی احداث ۴۰۰ هــزار واحد 
مسکونی در شــهرهای جدید تامین شده که از 
این میزان ۱۰۰ هزار واحد با انتشــار فراخوان در 
حال تبدیل شدن به پروژه است. فراخوان انتخاب 
پیمانکار آنها آماده شده و در تلاش هستیم تا در 
هفته های جاری پیمانکار این تعداد واحد تعیین 

و کلنگ زنی واحدها تا پایان ســال انجام شــود.
جعفری در شــرایطی وعده ســاخت ۱۰۰ هزار 
واحد تا پایان ســال را داده که روز ۱۱ بهمن ماه 
۱۴۰۰ درباره این موضوع که آیا قبول دارید پروژه 
نهضت ملی مسکن کُند پیش می رود؟ گفته بود: 
وقتی پروژه وارد عرصه اجرایی شود تجربه نشان 
داده کــه متقاضیان انگیزه بیشــتری برای ورود 
پیدا می کنند. طبق تکلیفــی که وزیر به عهده ما 
گذاشــته ۲۵۰ هزار واحد بر عهده مــا قرار دارد 
که ۲۳۰ هزار واحد تا آخر امســال تعیین تکلیف 
می شود و پیمانکار مشخص خواهد شد که همین 

موضوع جذابیتی برای متقاضیان ایجاد می کند.
او با اعلام برآورد قیمت ۴.۷ میلیون تومان برای 
واحدهای نهضت ملی مسکن در پاسخ به این سوال 
که در قالب نهضت ملی مســکن چه تعداد واریز 
وجه کرده اند؟ بیان کــرد: تعداد ۴۸۳۲ نفر تایید 
نهایی شدند که ۱۲۱۳ نفر افتتاح حساب کردند 
و ۱۱۱ نفر ۴۰ میلیون تومــان وجه اولیه را واریز 
کرده اند. البته ما شرایط اقتصادی و فشارهایی که 
به خانوارها هســت را متوجهیم و به همین دلیل 
برای اینکه سرعت تکمیل پروژه ها را افزایش دهیم 

باید گام اول پروژه را محکم برداریم.
به هر ترتیب سرپرست شرکت عمران شهرهای 
جدید، در گفت وگو با پایــگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی ضمن اعلام استقبال متقاضیان نهضت 
ملی مسکن از سکونت در شهرهای جدید گفته 
است: شــهرهای جدید مکلف هستند تا شرایط 
زیست مناسب را برای شهروندان به وجود بیاورند 
که در این زمینه با همکاری معاونت شهرســازی 
و معماری نســبت به بازنگــری طرح های جامع 
و تفصیلی شــهرها و همچنین بررسی وضعیت 
زمین هایی که قابلیت الحاق به محدوده را دارند، 

اقدامات لازم در دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشــاره به اینکه تعهــدات باقیمانده اقدام 
ملی مسکن که از گذشــته برای شهرهای جدید 
باقیمانده بود در طرح نهضت ملی مســکن ادغام 
شده است، ادامه داد: بر اســاس دستور وزیر راه 
و شهرســازی باقیمانده واحدهای طــرح اقدام 
ملی مسکن شــامل شرایط و تســهیلات طرح 
نهضت ملی مسکن می شــود. بر این اساس تعهد 
شــهرهای جدید در احداث واحدهای مسکونی 
تحت عنوان طرح نهضت ملی مسکن ۷۰۰ هزار 

واحد است.سرپرست شــرکت عمران شهرهای 
جدیــد تصریح کــرد: بر اســاس رقــم تعهدی 
شــهرهای جدید در اجرای طــرح نهضت ملی 
مســکن )۷۰۰ هزار واحد(، ظرفیت ســنجی و 
امکان سنجی برای شناســایی اراضی و فضاهای 
 موردنیاز برای تامین این تعداد واحد در دســتور

 کار قرار دارد.
بر اســاس این گزارش، دولت تلاش خود را برای 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی ظرف چهار 
ســال به کار گرفته و آنطور که رســتم قاسمی ـ 
وزیر راه و شهرســازی ـ می گوید تلاش این است 
که هر دو ســال، دو میلیون واحد ساخته شود. او 
در ماههای گذشــته وعده داد که تا پایان امسال 
۸۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن به مرحله 
اجرا برســد. آنطور که مســئولان وزارتخانه می 
گویند تاکنــون ۳۳۰ هزار واحد بــه مرحله اجرا 
رســیده و باید منتظر بمانیم که آیــا وزارت راه 
و شهرســازی قادر خواهد بود طی کمتر از ســه 
هفتــه باقی مانده تــا پایان ســال ۱۴۰۰ تعداد 
 واحدهای در حال ســاخت را به ۸۰۰ هزار واحد 

برساند یا خیر.

رئیس انجمن مدیریت کیفیت ایران گفت: مشکل 
صنعت خودرو با الزام به داشــتن گواهینامه های 
اســتاندارد اجباری حل نمی شــود؛ بلکه در این 
صنعت باید تولید بر اســاس اصول »نقص صفر« 

صورت گیرد.
رئیس انجمن مدیریت کیفیت ایران با اشــاره به 
تأکیدات رهبــری درباره ضرورت کیفی شــدن 
صنعت خــودرو و لــوازم خانگی گفــت: یکی از 
اشکالات پایه ای در صنعت خودرو از ابتدا تاکنون 
ناشی از شــناخت محدود مســئولان از ماهیت 
این صنعــت بوده کــه آن را در خطــوط مونتاژ 
شناســایی می کنند. لذا تمرکز آن ها بر توســعه 
شرکت های خودروساز و رفع مشکلات آن ها بوده 
است. درحالی که قطعه سازی، بدنه اصلی صنعت 
خودرو به شمار می رود و کیفیت خودرو ساخته 
شده نیز بســیار زیاد وابســته به کیفیت قطعات 

تشکیل دهنده آن است.
فرزین انتصاریان در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق 
ایران ادامه داد: انجمن مدیریت کیفیت ایران طرح 
راهبردی ارتقای کیفیت در صنعت خودرو با تمرکز 
بر زنجیره تأمین با استفاده از روش هایی که سایر 
کشورهایی که با این مشکل دست به گریبان بوده و 

راهکارهایی برای حل آن یافته اند، تهیه کرده است. 
ما در نامه هایی به وزارت صنعت و دیگر مسئولان 
صنعت خودرو در کشور این طرح را ارسال کرده و 
در آن به راهکارهای توسعه و ارتقاء کیفیت در این 

صنعت پرداخته ایم.
او افزود: البته کاربرد مدل راهبردی مطرح شده 
در این طرح تنها محدود به صنعت خودرو نبوده و 
برای سایر صنایع همچون صنعت لوازم خانگی و 
ساخت تجهیزات نفتی و صنایع دیگری که وابسته 

به زنجیره تأمین خود هستند نیز قابل اجرا است.
انتصاریان در پاســخ به این سؤال که چرا با وجود 
برخورداری صنایع خودروسازی از انواع نشان های 
اجباری اســتاندارد اما این صنایــع محصولات 
بی کیفیت تولید می کنند بیان کرد: کیفیت تنها 
دارای یک بعد نیست و هرگونه صحبت از آن شامل 
سه حوزه اثربخشی، کارآیی و ایمنی است. بنابراین 
هرگونه اقدام برای ارتقای کیفیت باید هر سه بعد 
را تحت پوشش قرار دهد. اما در حال حاضر تمرکز 

اســتانداردها عمدتاً بر »ایمنــی« مصرف کننده 
اســت. بنابراین به جز اســتانداردهای مرتبط با 
مدیریت تضمین کیفیت )مثل اســتانداردهای 
 ISO/TS۱۶۹۴۹ ۹۰۰۱ و اســتاندارد ISO
 IATF که به دلیل کارایی کم آن با اســتاندارد
۱۶۹۴۹ جایگزین شــده و تا حدودی اثربخشی 
را آن هــم تنها در محــدوده فرایندهــای تولید 
محصول تحت پوشــش قرار می دهند و از دیرباز 
برای صنعت خودرو اجباری بوده و مبنای ارزیابی 
شــرکت های تولیدکننده قطعات خودرو است(، 
بقیه اســتانداردها که ۸۵ مورد آن ها نیز اجباری 
اعلام شــده، همگی مربوط به تجهیزات ایمنی 

سرنشین و آلودگی محیط زیست است.
او تأکید کرد: متأســفانه اســتفاده از استاندارد 
ISO۹۰۰۴ که به طــور جامع به هر ســه بعد 
کیفیت می پردازد مورد اســتفاده قرار نمی گیرد. 
کمتر اســتانداردی وجــود دارد که بــه حوزه 
کارآیی وارد شــود و مثلًا اعلام کنــد که قیمت 

تمام شــده از مبلغ مشــخصی فراتر نــرود. به 
همین دلیــل در صنعت خودرو ۸۵ اســتاندارد 
اجباری در زمینــه ایمنی تعریف شــده اما الزام 
به اجرای این اســتانداردها و صــدور گواهینامه 
انطباق برای آن ها مشــکل بی کیفیتی خودروها 
را حل نکرده اســت. حادثه بهبهان و باز نشــدن 
کیسه های هوا نشان داد مشکل صنعت خودرو با 
الزام به داشتن گواهینامه انطباق با استانداردهای 
اجباری حل نمی شــود بلکه باید تولید بر اساس 
 اصول »نقص صفــر« )Zero Defect( صورت

گیرد.
انتصاریان با اشــاره به تدویــن و تصویب »قانون 
تقویت و توسعه نظام استاندارد« گفت: متأسفانه 
با اینکه حدود دو ســال از تصویــب و ابلاغ این 
قانون می گذرد اما اقدامات زیر بنایی و اساســی 
مختلفی در این قانون خواســته شــده، که هنوز 
به صورت کامل توسط ســازمان ملی استاندارد 
و دســتگاه های اجرایی مســئول اجرایی نشده 
است. ســاختار فعلی سازمان اســتاندارد، باقی 
مانده ســازمانی منطبق با قانون قبلی اســت و 
 برای تطبیق بــا قانون جدیــد، نیازمند تحولات 

بسیار گسترده ای است.

طبــق اعــلام وزارت راه و شهرســازی، تمامی 
مالــکان خانه های خالی که از ســوی ســازمان 
امور مالیاتی مشــمول پرداخت مالیات شــده و 
پیامک دریافــت کرده انــد ۱۰ روز فرصت دارند 
 اطلاعات ســکونتی خــود را در ســامانه املاک

 و اسکان ثبت کنند.
به گزارش ایســنا، معاونت مســکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرســازی در اطلاعیــه ای اعــلام 
کرد: مطابق مــاده ۵۴ مکرر قانــون مالیات های 
مســتقیم و اصلاحــات بعــدی آن و بــا توجه 
بــه آغــاز فرآینــد اخــذ مالیــات از خانه های 
خالی، کلیــه مشــمولان مالیات کــه از طرف 
 ســازمان امور مالیاتی کشــور پیامــک دریافت 
کرده اند، حداکثــر ظــرف ۱۰ روز فرصت دارند 
تا با مراجعه به "ســامانه ملی املاک و اســکان 

 کشور"، اطلاعات سکونت و مالکیت خود را به روز 
کنند.

پیش از این نیز سازمان امور مالیاتی اعلام کرده 
بود:  »پیرو ارسال پیامک پرداخت مالیات خانه های 
خالی، مشمولان می توانند با ورود به درگاه ملی 
خدمات الکترونیک سازمان امورمالیاتی و مشاهده 
واحد یا واحدهای مسکونی مشمول مالیات، نسبت 
به پذیرش و پرداخت مالیات و یــا عدم پذیرش 
و ثبت توضیحات و علت عــدم پذیرش آن اقدام 

کنند«.
بنابراین گزارش، بر اساس اعلام مسئولان سازمان 
امور مالیاتــی، صاحبان خانه هــای خالی برای 
پرداخت مالیات تا پایان روز ۱۰ اسفندماه ۱۴۰۰ 

فرصت داشتند و فقط ۵۰ تا ۶۰ مالک از ۵۶۸ هزار 
خانه خالی شناســایی شده نســبت به پرداخت 

مالیات خود اقدام کرده اند.
 اگر افراد مالیات را پرداخت نکنند، نسبت به باقی 
مانده سال محاسبات انجام می شود و برگه مطالبه 
مالیات صادر خواهد شد تا فرآیندهای لازم انجام 

گیرد.
بر اســاس قانون مالیات خانه های خالی مصوب 
آذرماه ســال گذشــته، اگر واحد مســکونی در 
شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز 
خالی از سکنه باشد،  مشــمول مالیات می شود 
و به ازای هر مــاه بیش از زمان مذکــور، ماهانه 
مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره 

به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات 
متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه 
و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه 

خواهد شد.  
در ایــن بیــن، وظیفــه شناســایی خانه های 
خالــی را برعهــده وزارت راه و شهرســازی 
از طریــق ســامانه املاک و اســکان گذاشــته 
 شــده اســت که این وزارتخانــه بــا راه اندازی
amlak. ســامانه املاک و اســکان به نشــانی 

mrud.ir نســبت به ثبت اطلاعات ســکونتی 
 افراد اقدام کرد و کسانی که در مهلت تعیین شده

ثبــت  را  اطلاعــات  ایــن  نتوانســتند   
کننــد، خانــه آن هــا بــه عنــوان خانــه 
 خالــی بــه ســازمان امــور مالیاتی از ســوی

 وزارت راه و شهرسازی معرفی شد.

نهضت ملی مسکن به کندی  پیش می رود

رئیس انجمن مدیریت کیفیت پاسخ داد

چرا خودروهای ایرانی بی کیفیت هستند؟

صاحبان خانه های خالی ۱۰ روز برای ثبت اطلاعات فرصت دارند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 اقتصاد
ایران

www.kASBOKARNEWS. ir1400روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2436| شنبه 14  اسفند ماه

تعدیل قیمت خودرو با واردات 
فربد زاوه، کارشناس خودرو 

بازار خودرو نیازمند واردات است. با آزادسازی واردات زمینه رقابت آماده می شود. امروز خودروسازان در شرایطی هستند که می توانند با رقابت با خودروهای خارجی عمل کنند. انحصار در بازار خودرو امروز به مشکل اصلی تبدیل 
شده است. با کلید زدن واردات خودرو می توان زمینه را برای از بین بردن این انحصار فراهم کرد. به طور قطع خودروسازان نیز با واردات مشکلی نخواهند داشت. اما به هر ترتیب در سالهای اخیر جریاناتی بر این بازار حکمفرما 

بوده که توانسته تا به امروز از واردات خودرو جلوگیری کند. 
کشورهای دیگر توانستند با آزادسازی واردات خودرو رقابت خودروسازان داخلی را خارجی ها کلید بزنند. همین امر موجب ارتقای صنعت خودرو در کشورهای دیگر شده است. در این بین در ایران اما جلو واردات به بهانه رشد 

صنعت خودرو گرفته شد. در حالیکه شاهد هستیم نتیجه عکس را از این اتفاق گرفتیم. بازار خودرو باید واردات داشته باشد . در غیر این صورت خودرو پیشرفت نخواهد کرد. 
کشورهایی مانند ترکیه، رومانی و اسپانیا نمونه هایی هستند که با حذف تعرفه و باز گذاشتن واردات نه تنها صنعت آنها از بین نرفت، بلکه زمینه توسعه و تقویت صنعت خودروسازی شان فراهم و بازار رقابتی باعث توسعه صنعت شان 
شد و میلیاردها دلار صادرات کردند. اما در ایران برای واردات سنگ اندازی شد. بارها این مصوبه در رفت و برگشت بوده است. در حال حاضر نیز مشخص نیست دست های دخیل در بازار اجازه اجرای آن را بدهند. باید برای حفظ 

آرامش بازار و کمک به ساماندهی آن این مقوله اجرایی شود.
آزادی واردات خودرو در شرایط فعلی برای آرامش بازار هم ضرورت دارد. با آزادسازی واردات ریزش قیمت محصولات قدیمی بر خودروهای داخلی تاثیر خواهد گذاشت. نتیجه آن به اندک تعدیل قیمت منجر خواهد می شود. هرچند 
حتی احیای برجام بدون قید زمانی مشکلات اساسی و بحرانی اقتصاد ایران را حل و فصل نخواهد کرد ولی طولانی شدن مذاکرات و البته شکست آن می تواند سرعت بحرانی شدن وضعیت اقتصاد ایران را به شدت افزایش دهد.

قائم مقام وزیر صمت در امــور بازرگاني ضمن تاکید 
بر هماهنگي کلیه اصناف بــا وزارت صمت در اجراي 
طرح درج قیمت تولیدکننده بر روي برخي از کالا ها، 
خاطر نشان کرد: با توجه به اهمیت و پیچیدگي صنعت 
پوشاک کشور، افزودن این کالا ذیل این طرح، یکي از 
برنامه هاي پیش روي وزارت صمت در آینده خواهد بود.

محمدصادق مفتح پیرامــون آخرین وضعیت اجراي 
طرح درج قیمت تولید توسط کلیه اصناف کشور اظهار 
کرد: در حال حاضر تمامي اصناف در اجراي این طرح 
همکاري بسیار خوبي را با وزارت صمت داشته اند و طي 
یک ماه اخیر با برگزاري جلسات متعددي میان سازمان 
حمایت از مصرف کننــده و تولیدکنندگان با اعضاي 
اصناف و شــرکت هاي توزیع کننــده کالا و خدمات 
بسیاري از مباحث و ابهامات موجود در جزئیات طرح 

براي ایشان تبیین و شفاف شده است.

وي اجراي طرح درج قیمت تولید براي پوشاک را از دیگر 
برنامه هاي وزارت صمت براي تکمیل این طرح دانست 
و درباره آن گفت: صنعت پوشاک بر خلاف دیگر صنایع 
کشور از پیچیدگي خاصي برخودار است، اما با این وجود، 
معاونت صنایع عمومي براي مطابقت دادن این کالا با 
طرح درج قیمت تولیدکننده اقدامات مختلفي را انجام و 

یا در دستور کار خود قرار داده است.
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگاني همچنین پیرامون 
تامین کالاهاي مصرفي مورد نیاز مردم در بازار شب عید، 
خاطر نشان کرد: تامین عمده محصولات مصرفي مردم 
در این ایام در حیطه وظایف وزارت جهاد کشــاورزي 
قرار دارد و تامین تنها بخشي از کالاهاي مصرفي مانند 
پوشــاک بر عهده وزارت صمت قرار دارد که تاکنون 
در زمینه کمبود این کالا مورد یا گزارشــي را دریافت 

نکرده ایم.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران می گوید: 
ممنوعیت واردات برخی میوه های که نمونه داخلی ندارد، 
راه را برای قاچاق این میوه ها به کشــور باز کرده است. 
اسدالله کارگر گفت: به کشور های هم جوار مانند ترکیه، 
عراق، ارمنستان و روسیه صادرات میوه داریم. بیشترین 
بحثی که در خصوص میوه ها مطرح می شود، میوه های 
لوکس وارداتی است که حجم گسترده آن قاچاق بوده و 

به تازگی چهار قلم آن مجاز به واردات شده است.
ســیدرضا نورانی رئیــس اتحادیه ملــی محصولات 
کشــاورزی گفته بود فقط موز و آناناس مجوز واردات 

به کشور را دارد، که باید برای میوه های وارداتی قاچاقی 
که در بازار وجود دارد، تدبیری اندیشیده شود تا با تهاتر 
میوه های مازاد داخلی آن نوع میوه ها هم قانونی برای 
متقاضیانش در بازار موجود توزیع شود. رئیس اتحادیه 
فروشندگان میوه و سبزی تهران می گوید: معتقدیم 
نباید میوه هایی که نمونه داخلــی ندارند ممنوعیت 
واردات داشته باشــد. این روند منجر به تداوم قاچاق 
این میوه ها می شــود. صدور مجوز واردات رسمی آن 
قاچاق در این حوزه را کاهــش و نظارت بر این اقلام را 

بیشتر خواهد کرد.

مدیرکل هماهنگی و نظــارت بازرگانی دولتی گفت: 
ظرفیت اســمی و توان تولید ملاک تخصیص سهمیه 
آرد واحدهای خبازی نیست . یکی از تولیدکنندگان نان 
صنعتی گفت: سال ۹۶ بعد از گذشت ۷ تا ۸ سال موفق 
به دریافت پروانه بهره برداری شدیم و سال ۹۷ با سهمیه 

اسمی  ۱۱۰ تن آرد افتتاح شد.
علی رغم واردات ۲۰ تا ۳۰ میلیون یورو ماشــین آلات 
در شــرایط تحریم و بهره برداری و بازدید چند وزیر و 
نمایندگان متعدد مجلس، اما متاسفانه سهمیه آردی 
که برای ما مصوب شده، به هیچ عنوان بازرگانی دولتی 
به ما نداده است. این تولیدکننده نان صنعتی می گوید: 
استان تهران روزانه ۳ هزار و ۲۰۰ تن سهمیه آرد دولتی 
دارد که توسط مدیریت بازرگانی دولتی داده می شود. 
حدود ۳۰ تا ۴۰ نفر ســهمیه دارند و با این وجود جای 
این سوال مطرح است که سهمیه ها چطور داده می شود. 

محمد حسن جلالی مدیرکل هماهنگی و نظارت آرد و 
نان گفت: ظرفیت اسمی ملاک تعهد مواد اولیه از طرف 
دولت به هیچ واحد خبازی یا کارخانه ای نیست. به گفته 
او، براساس نیاز شهروندان در هر منطقه و استان سهمیه 
آرد داده می شود، چرا که ممکن است نانوایی سنتی با 
گذاشتن یک دستگاه سقف تولید را تا ۳ برابر ظرفیت 
اسمی افزایش دهد. تخصیص سهمیه آرد به هر یک از 
واحدهای نانوایی در سامانه مشخص است و دستگاه های 
نظارتی امکان نظارت آنلاین خرید و بازرسی فیزیکی به 

محل توزیع آرد به مراکز عرضه نان را دارند.
جلالی می گوید: این تولیدکننده نان صنعتی که اذعان 
می کند به رغــم مجوز و فعالیت تاکنون ســهمیه ای 
دریافت نکرده، درخواست خود را باید به غله تهران دهد 
تا پس از بررسی و جمع بندی مسائل طی نامه ای به ما 

اعلام کنند که چه میزان و چه نوع آرد بدهیم.

عضو هیات رییسه اتاق اصناف ایران با بیان اینکه ثبات 
بازار ارز آرامش را به بازار کالاها باز می گرداند، گفت: در 
صورت ادامه روند کاهشی نرخ دلار و ثبات آن، قطعا 
کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی قیمت کالاها رخ خواهد داد. 
محمود بنانژاد با بیان اینکه برخی از نوسانات قیمت بر 
اساس تغییرات نرخ دلار مربوط به علم اقتصاد است، 
اظهار داشت: چسبندگی قیمت ها بخشی از اقتصاد 
محسوب می شود که با کاهش یا افزایش نرخ دلار، 
قیمت کالاها نیز دچار تغییر می شود.وی افزود: علت 
کاهشی نبودن قیمت کالاها همزمان با کاهش نرخ 
دلار به دلیل عدم ثبات در این روند است که بازار را 

دچار تنش و التهاب می کند.
بنانژاد با بیان اینکه تولیدکننــدکان نمی توانند به 
کاهش نرخ دلار اطمینان کننــد، تصریح کرد: در 
صورتی کــه قیمت کاهش یافتــه دلار برای مدتی 
طولانی ثابت بماند، به تدریج بــر قیمت کالاها نیز 
تاثیر خواهد گذاشت. وی با بیان اینکه تثبیت قیمت 
دلار نه به صورت دســتوری بلکه بــه روند طبیعی 
آرامش را به بازار باز می گرداند، خاطرنشــان کرد: 
نرخ دلار تاثیر مستقیمی بر نوسانات قیمت برخی 

کالاها دارد که در حال حاضر بــا توجه به رکود بازار 
و شــرایط عرضه و تقاضا می تواند به سرعت کاهش 
قیمت را رقم بزند. عضو هیات رییســه اتاق اصناف 
ایران با بیان اینکه عده ای در زمان رشد نرخ دلار از در 
جهت گرانی و افزایش قیمت ها سواستفاده می کنند، 
افزود: در شرایط فعلی تولیدکنندگان در انتظار ثبات 
 نرخ دلار برای نهایی کــردن قیمت کالاهای تولید 

خود هستند.
وی با اشاره به نزدیک شدن به ایام پایانی سال، گفت: 
بازار در این دوره زمانی، رونق بسیاری دارد، به همین 
دلیل کاهش نرخ دلار در این بــازه زمانی بر قیمت 
کالاها تاثیر نخواهد گذاشــت، اما بعد از این مدت 
می توانیم شاهد تغییر در قیمت کالاها باشیم. بنانژاد 
تاکید کرد: در صورت ادامه کاهشی بودن نرخ دلار و 
ثبات آن به طور قطع می توانیم شاهد کاهش ۳۰ تا ۴۰ 
درصدی قیمت کالاها برای ماه مبارک رمضان باشیم. 
وی بیان کرد: قیمت برخی نهاده ها مانند مس و فولاد 
بر اساس رشد نرخ جهانی، کاهش پیدا نمی کند، اما 
کالاهایی که وابسته به قیمت جهانی نیستند، روند 

نزولی قیمت ها را طی خواهند کرد.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان کالاي 
خواب تهران گفت: در تولید انواع تشک و لوازم خواب 
نه تنها بالاترین کیفیت را داریم؛ بلکه به جرات مي توان 
گفت از بهترین تولیدکنندگان دنیا هستیم. توجه به 
تمامي ملزومات و متریال هاي مختلف در تولید کالاي 
خواب، تعهد به تولیدات مرغوب و با کیفیت، منجر شده 
تا تولید کشور درجه یک شــود و در دنیا حرفي براي 

مصرف کننده داشته و مدعي بهترین ها باشیم.
حسین قدیانی بیان داشــت: زندگي شهري و ورود 
تکنولوژي در چیدمان منازل، لزوم و توجه به استفاده 
از تخت و خوشــخواب را براي افراد پدید آورده و به 
مرور این تقاضا در بازار منجر شــد تا تولیدکنندگان 
با پرداختن به آخرین تولیدات دنیا و تلاش در بهبود 
کیفیت کالاهاي خود، انواع تشــک ها و لوازم خواب 
را تولید کنند. قدیاني عمده مشکلات تولید را گراني 
مواد اولیه برشــمرد و گفت: براي ورود مواد اولیه از 
جمله پولیول که براي استحکام اسفنج و جلوگیري از 
پودري شدن خوشخواب استفاده مي شود و انواع پارچه 
مشکلات زیادي داریم؛ ضمن اینکه هر بار که واردات 
انجام مي شود گران تر از دفعه قبل است. با این شرایط 
قیمت محصول تمام شده در بازار بقدري گران مي شود 
که افراد براي خرید تمایلي ندارند و ترجیح مي دهند 

هر آنچه دارند را استفاده کنند.

وي با تاکید بر لزوم رعایت بهداشت خواب بیان داشت: 
آگاهي از بهداشــت خواب و فواید آن بــراي همه از 
اهمیت فوق العاده اي برخوردار اســت. اگر امکانات 
خواب خوب و کافي براي افراد در طول شب فراهم شود 
خستگي ها از جســم خارج و فرد براي روز بعد آماده 
مي شود؛ اما با نبود خواب خوب با جسم خسته، هم 
راندمان کار در طول روز کاهش مي یابد و هم به مرور 
باعث مشکلات جســمي خواهد شد.رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و فروشندگان کالاي خواب تهران در 
خصوص مدت استفاده از خوشخواب گفت: بهتر است 
از یک خوشخواب به مدت پنج سال استفاده شود؛ اما 
برخي تولیدکنندگان این مدت را به هشت سال ارتقاء 
داده اند که البته افراد چند سال هم بیشتر از آن بهره 
مي برند. قدیاني افزود: هرچه مدت زمان بیشــتري 
 از خوشــخواب استفاده شــود کیفیت خواب پایین 
مي آید. بهتر است هر وسیله اي به اندازه مدت زمان 
اعتبار آن استفاده شود. اسفنج تشک ها از ۱۷ تا ۴۰ و 
برخي از شــرکت ها تا ۵۰ سانت هم تولیدمي کنند. 
خوشخواب نیز مانند تمامي کالاها انواع مختلفي دارد 
که بنا به وزن، سلیقه و نوع استفاده افراد متفاوت است. 
در این میان مي توان به تشــک هایي با اسفنج هاي 
 هوشمند اشاره داشت که از انواع دیگر کمي گران تر و 

با کیفیت تر است.

بر اساس مصوبه کمیسیون 
تلفیق بودجه سال ۱۴۰۱، 
طبــق تنفیذ حکم ســال 
جاری، معافیــت مالیاتی 
سلبریتی ها در سال آینده 
حذف شد. بر اساس این مصوبه، سلبریتی هایی که 
درآمد سالیانه آنها بیش از ۲۰۰ میلیون تومان باشد، 

باید مالیات پرداخت کنند. 
روح الله نجابت با اشاره به نشست کمیسیون تلفیق 
بودجه سال ۱۴۰۱ برای بررســی بندهای ارجاع 
شده به این کمیسیون از صحن مجلس، گفت: در 
این جلسه بعد از بررسی بند )ق( تبصره )۶( لایحه 
بودجه در خصوص عوارض و مالیات، نمایندگان با 
معافیت مالیاتی فعالیت های هنری با درآمد پایین تر 

از ۲۰۰ میلیون تومان در سال موافقت کردند.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ تصریح کرد: 
براین اساس با تنفیذ حکم ســال ۱۴۰۰ در لایحه 

بودجه ســال آینده، معافیت مالیاتی فعالیت های 
هنری از قبیل هنرپیشــگی موضوع بند )ل( ماده 
)۱۳۹( قانون مالیات های مستقیم، صرفاً تا سقف 
۲ میلیارد ریال در ســال قابل اعمال است و بعد از 
آن حسب مورد به نرخ ماده )۱۰۵( یا ماده )۱۳۱( 
قانون مالیات های مستقیم مشمول مالیات می شود.

در ســال های گذشــته موضوع جلوگیری از فرار 
مالیاتی دهک های بالای جامعه و حذف معافیت های 
مالیاتی غیرموجه در فضای کارشناسی و رسانه ای 
کشور بیشتر از گذشــته مطرح شده است که یکی 
از مصادیــق آن »معافیت مالیاتــی هنرمندان و 
سلبریتی ها« اســت. به اعتقاد کارشناسان، دلیل 
موجهی وجود ندارد که هنرمندان برخلاف ســایر 
اقشــار و اصناف جامعه از مالیات بــر درآمد معاف 
باشــند. در واقع منطق حکم می کنــد که آنها نیز 
همانند مابقی اشــخاص حقیقی مشمول مالیات 
پلکانی بر درآمد شده یا همانند سایر کسب وکارها، 

مشمول مالیات بر سود ۲۵ درصدی شوند.
در همین رابطه مرتضی حســینی نماینده مردم 

میانه در مجلس گرفتن مالیات از کارگران معدن و 
معافیت بازیگران و سلبریتی ها از مالیات را تبعیض 
ناروا خواند. سید مرتضی حســینی در اخطاری با 
استناد به بند ۹ اصل سوم قانون اساسی در خصوص 
رفع تبعیضات ناروا، گفت: در موضوع معافیت های 
مالیاتی،عده ای بازیگر و سلبریتی که بیشتر آن ها 
درآمد بالا و زندگی مرفهی دارند از معافیت مالیاتی 
بهره مند می شــوند، اما کارگــران در بخش های 
مختلف به خصوص کارگران مشاغل سخت مانند 

معادن باید مالیات بپردازند. 
این تبعیض آشکار قابل توجیه نیست. نماینده مردم 
میانه در مجلس افزود: هرچنــد معافیت مالیاتی 
برخی صنوف سینمایی و هنرمندان با درآمد پایین 
که به دلیل کرونا طی ۲ ســال اخیــر دچار رکورد 
در کسب وکار شــده اند، قابل توجیه است، اما چه 
توجیهی برای معافیت یک قشــر پردرآمد و اکثرا 

بیگانه با درد و رنج مردم وجود دارد؟
یک کارشناس اقتصادی در گفت و گو با "کسب و 
کار" گفت: افرادی با داشتن چند شغل و درآمدهای 

کلان در حالی از پرداخت مالیات خود را معاف کرده 
اند و یا از دادن مالیات فــرار می کنند که کارگران 
و کارمنــدان موظف به پرداخت مالیات هســتند. 
این تبعیض، اجحــاف در حق عموم مردم اســت 
که با تصمیــم حذف معافیت مالیاتــی افرادی که 
درآمدهای بالا دارند، باید به این مهم رسیدگی کرد. 
حمید حاج اسماعیلی اضافه کرد: در حالیکه فراریان 
مالیاتی بسیاری در کشور وجود دارند عموم مردم در 
حالیکه درآمد چندانی نیز ندارند مشمول پرداخت 
مالیات هســتند. کارگران و کارمندان باید در ازای 
دریافت حقوق بخشی از آن را که در قانون، مشمول 
مالیات اســت، بپردازند در حالیکه افرادی وجود 
دارند که چند شغله هستند و اطلاعاتی در رابطه با 

درآمدهای آنها وجود ندارد.
این کارشــناس بازار کار اظهار داشت: فرار مالیاتی 
در کشور زیاد است. بخش زیادی از درآمد مالیاتی 
کشور از طریق مالیات چند شغله ها ممکن می شود. 
مالیات مسئله ای نیست که در آن تبعیض قائل شد، 

به خصوص در صنوفی که پردرآمد هستند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وضعیت بازار خودرو منجر 
به تصمیــم گیری مجلس 
برای استیضاح وزیر صمت 
شــده اســت. بــه عقیده 
بســیاری از فعــالان بازار 
وزارت صمت در عمل کردن به وعده های خود در این 
بازار به بن بست خورده است. از سوی دیگر مجلس 
برای ساماندهی این بازار، با اصلاحاتی با واردات خودرو 

موافقت کرده است. یک عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۱ از تصویب مجدد موضوع واردات خودرو از محل 
ارز غیرصادراتی با اعمال اصلاحاتی در جلســه این 
کمیسیون خبر داد. محمدرضا میرتاج الدینی با اشاره 
به جلسه کیمسیون تلفیق برای بررسی موارد ارجاعی 
بودجه ۱۴۰۱ در بخش درآمدی از صحن علنی گفت: 
در این جلسه کیمسیون تلفیق بند الحاقی ۱ تبصره 
۷ را اصلاح و تصویب کرد. لطف الله سیاهکلی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس در رابطه با وضعیت 
بازار خودرو می گوید: من یک کلید واژه دارم و معتقدم 

وزیر یک وظیفه دارد و آن تنظیم بازار است. وزیر باید 
در جای خودش بنشیند و تنظیم بازار کند. تولید به 
وزیر مربوط نیست. تولید را تولیدکننده انجام می دهد. 
وزیر باید حامی تولیدکننده باشــد، سیاســت های 
حمایتی بگذارد و نظارت کنند بر خدمات حمایتی که 

تولیدکننده داده است، این کار دولت است.
ســیاهکلی با تاکید براینکه »اصلی ترین کار دولت 
تنظیم بازار اســت«، گفت: من از آقای وزیر ســوال 
می کنم که اگر برنج الان گران شد، شما چه کار کردید. 
واردات انجام دادید و بازارش را تنظیم کردید. در باب 

واردات گندم و برنج واردات برای مدیر ما افتخار است 
که واردات کرده و بازار را تنظیم کرده و اگر انجام ندهد 
او را بازخواســت می کنند، چطور در رابطه با واردات 

خودرو این کار را نمی کنید؟
وی اضافه کرد: وقتی ما می بینیم عرضه و تقاضا قابل 
قیاس نیســت، عرضه ۶۰۰-۷۰۰ هزارتاست و نیاز 
بالای ۵/۱ تا ۲ میلیون است. این یک مفهوم دارد آن 
این است که مافیای خودرو اجازه نمی دهد. مافیای 
خودرو بیش از ۳۰ سال سر همه رئیس جمهورها را 

کلاه گذاشته است.

کمیسیون   تلفیق   مجلس   با    اصلاحاتی   واردات   خودرو   را   تصویب   کرد

چراغ  سبز  به  واردات  70هزار  خودرو
  خودرو    ارزان   می شود؟

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازیگرانی که بیش از ۲۰۰ میلیون تومان درآمد در سال داشته باشند مشمول مالیات می شوند

پایان معافیت مالیاتی هنرمندان

ممنوعیت واردات برخی میوه ها مجوزی برای قاچاق است

کاهش ۴۰ درصدی قیمت کالاها با تداوم افت نرخ ارز

گرانی مواد اولیه؛ چالش عمده اصناف

پوشاک مشمول طرح درج قیمت تولیدکننده خواهد شد

واحدهای خبازی بر مبنای ظرفیت اسمی سهمیه آرد نمی گیرند
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سازمان فضایی روسیه؛
روسيه برای پرتاب ماهواره های اينترنتی انگليس 

شرط گذاشت
روسیه اعلام کرده از پرتاب ماهواره های اینترنتی انگلیسی شرکت وان وب 
امتناع می کند مگر آنکه دولت  این کشــور با خواسته هایش موافقت و از 
سهامداری شرکت کناره گیری کند.راسکاموس تصمیم دارد چند ماهواره 
اینترنتی برای شرکت وان وب )که بخشی از آن به دولت انگلیس تعلق دارد( 
به فضا پرتاب کند. توافقنامه پرتاب این ابزارها بــه فضا قبلًا از بالا گرفتن 
تنش ها میان روسیه و اوکراین انجام شده بود.اکنون این توافنقامه به بستر 
آزمایشی تبدیل شده که مشخص می کند آیا همکاری بین المللی فضایی 
میان افزایش تنش ها روی زمین امکانپذیر است یا خیر.روسیه قبلًا اعلام 
کرده بود در صورتی ماهواره ها را به فضا پرتاب می کند که وان وب تضمین 
کند از آنها برای مقاصد نظامی استفاده نمی شود. دیمیتری راگوزین مدیر 
راسکاموس )سازمان فضایی روسیه( نیز در یک مصاحبه تلویزیونی اعلام 
کرد وان وب هزینه کل پرتاب را پرداخت کرده و بدون در نظر گرفتن انجام 
شدن یا نشدن پرتاب، روسیه این مبلغ را حفظ می کند و باز نمی گرداند.

اکنون راســکاموس درخواســت های جدیدی اعلام و از دولت انگلیس 
خواسته قبل از پرتاب ماهواره ها در ۵ مارس، سهامش در شرکت را بفروشد.

سازمان فضایی روسیه در توییتی نوشت: به دلیل موضع خصمانه انگلیس 
علیه روسیه، یک پیش شرط دیگر به عملیات پرتاب وان وب در مارس ۵ 
اضافه شده و آن کناره گیری دولت انگلیس از سهامداری این شرکت است.

دولت انگلیس در سال ۲۰۲۰ سهام وان وب را خرید و این اقدام بخشی از 
فرایند سازماندهی دوباره شرکت پس از ورشکستگی آن بود.وان وب تصمیم 
دارد با پرتاب مجموعه ای از ماهواره ها به مدار زمین سرویس اینترنت را در 

سراسر جهان فراهم کند.

سرپرست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان:
دغدغه بنياد به كارگيری نخبگان در حل مسائل 

واقعی كشور است
سرپرست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: مهمترین دغدغه بنیاد در حال 
حاضر به کارگیری نخبگان در حل مسائل واقعی کشور است که باعث خلق 
ارزش افزوده های فناورانه در حل مسائل واقعی کشور می شود. به گزارش 
بنیاد ملی نخبگان، نشســت کارگروه همفکری و زمینه ســازی تعریف و 
هدایت فعالیت های مشترک معاونت علمی و فناوری و بنیاد ملی نخبگان 
با حضور ناصر باقری مقدم؛ قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان، معاونان بنیاد و 
معاونین و مدیران معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در محل بنیاد 
ملی نخبگان برگزار شد.در ابتدای این نشســت، ناصر باقری مقدم؛ قائم 
مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری در بکارگیری 
نخبگان در حل مشکلات کشــور در چند سال اخیر گفت: این نشست در 
راســتای تعریف و هدایت فعالیت های مشترک معاونت علمی و فناوری و 
بنیاد ملی نخبگان به منظور بهره مندی از نخبگان داخل و خارج کشور در 
حوزه های مختلف و حل مسائل کشور و این آغاز راهی تازه برای هم افزایی 
بیش از پیش در این زمینه است.وی ادامه داد: بنیاد ملی نخبگان آمادگی 
کامل دارد تا ظرفیت ها و امکانات خود را در راســتای همکاری مشترک 
با تمام دســتگاه های اجرایی از جمله معاونت علمی بازتعریف کرده و در 
موضوعات مختلف از جمله ستادهای فناوری، طرح های راهبردی فناورانه، 
شرکت های دانش بنیان و تعاملات بین المللی، سیاست گذاری های لازم 
در تنظیمات نهادی و قانونی جدید اقدام کند.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
در ادامه با تاکید بر ضرورت رشد اکوسیســتم نوآوری و زیست بوم دانش 
بنیان افزود: در توسعه اکوسیســتم، در وهله اول نیازمند رفع مشکل در 
مهارت علمی هســتیم که برخی از آن به عنوان مشکل در توسعه سرمایه 
نیروی انسانی یاد می کنند. بنیاد می کوشد در این مسیر شرایط شناسایی 
و توانمندســازی نیروی انسانی را برای پیشرفت کشــور و کمک به رشد 
اکوسیستم نوآوری فراهم کند.وی افزود: بدون شک هدایت افراد مستعد 
و نخبه باید تا نقطه اثرگذاری و ایجاد ارزش برای کشــور ادامه یابد و تنها 
در این صورت است که رســالت و فعالیت های بنیاد در توانمندی سازی 
دانشــجویان و نخبگان مثمرثمر خواهد بود. اکنون سوال اساسی و مهم 
ما در بنیاد نخبگان باید این باشد که نخبگان در چرخه خدمت به جامعه 
قرار گرفته و ارزش افزوده ای خلق می کنند؟سرپرست قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان ادامه داد: در حال حاضر و با توجه به امکانات و سیاست های معاونت 
علمی و فناوری، یکی از بهترین محل ها برای جذب مستعدان و نخبگان، 
معاونت علمی اســت که می تواند با توجه به برنامه های متعدد حمایتی و 
ارتباط گستره با شرکت های دانش بنیان و صنایع کوچک و بزرگ، امکان 
بهره مندی از ظرفیت اجتماع نخبگانی را در هماهنگی  و همکاری با بنیاد 
فراهم آورد.باقری مقدم در ادامه ضمن اشاره به برنامه های متعدد بنیاد در 
گسترش اجتماع نخبگانی در قالب طرح های متنوع از حوزه دانش آموزی تا 
حوزه های دانشگاهی و اساتید، بر ضرورت ایجاد بستر مناسب برای معرفی 
بهتر و بیشتر این طرح ها تاکید کرد و ادامه داد: مهمترین دغدغه بنیاد به 
کارگیری نخبگان در حل مسائل واقعی کشور است، مسائلی که در خور حل 
آن هستند و نه اشتغال به هر قیمتی، اشتغال در فرایندهایی که باعث حل 
مسائل کشور در حوزه های فناورانه و حتی حوزه های غیر فناورانه از جمله 

حل مشکلات اجتماعی و مسائل فرهنگی جامعه است.

توليد خودكار زيرنويس برای ويديوها در اينستاگرام 
اینستاگرام قابلیت زیرنویس هایی )کپشن( که به صورت خودکار برای ویدیوها در 
این اپلیکیشن تولید می شوند را معرفی کرد. تاکنون تولیدکنندگان محتوا به صورت 
دستی کپشن برای ویدیوهای خود اضافه می کردند. اینستاگرام اعلام کرد افزودن 
کپشن اینستاگرام را برای کاربران ناشنوا و کم شنوا دسترس پذیرتر می کند. این 
قابلیت جدید برای کاربرانی مفید خواهد بود که ترجیح می دهند ویدیوها را بدون 
صدا مشاهده کنند. این قابلیت در حالی در اینستاگرام عرضه می شود که سرویس 
ویدیوی کوتاه تیک تاک در آوریل سال ۲۰۲۱ کپشن خودکار را معرفی کرد.شرکت 
اینستاگرام در گفت وگو با وب سایت تکِ کرانچ تایید کرد کپشن هایی که به صورت 
خودکار تولید می شوند، به ۱۷ زبان شامل انگلیسی، اسپانیایی، پرتغالی، فرانسوی، 
عربی، ویتنامی، ایتالیایی، آلمانی، ترکیه ای، روسی، تایلندی، تاگالوگ، اردو، مالایی، 
هندی، اندونزی و ژاپنی قابل دسترس خواهد بود. اینستاگرام اعلام کرد پشتیبانی 
از زبانهای بیشتر در راه خواهد بود.آدام موسری، مدیر اینستاگرام در پستهایی که 
در حسابهای شبکه اجتماعی خود منتشر کرد، اعلام کرد قابلیت جدید مدتها مورد 
انتظار بود و کاربران می توانند این قابلیت را فعال یا غیرفعال کنند و خاطرنشــان 
کرد هوش مصنوعی مورد استفاده برای تولید خودکار کپشن ها همچنان بهبود پیدا 
خواهد کرد.این خبر در شرایطی اعلام می شود که اینستاگرام در حال به روز کردن 
پلتفرم خود و راه اندازی قابلیت های جدید برای رقابت بهتر با تیک تاک اســت.بر 
اساس گزارش وب ســایت تکِ کرانچ، راه اندازی قابلیت جدید یک روز پس از آن 
اعلام شد که اینستاگرام از پایان پشتیبانی اپلیکیشن خود برای IGTV خبر داد. 
اینستاگرام اکنون به همه ویدیوها در اپلیکیشن اصلی خود متمرکز می شود و به 
ساده کردن و بهبود ویدیو در اپلیکیشن اینستاگرام در ماه های آینده ادامه می دهد. 

اخبار

تعلیق فعالیت شرکت اوراکل در روسیه
شرکت اوراکِل )شرکت فناوری رایانه آمریکایی( تمام فعالیت های خود در روسیه را به حالت تعلیق درآورده است. این شرکت در توییتی نوشت که اوراکل تمام فعالیت های خود را در روسیه 

به حالت تعلیق درآورده است. این اعلامیه در توییتر حدود سه ساعت پس از آن منتشر شد که وزیر تحول دیجیتال اوکراین در توییتی از شرکت درخواست حمایت در هنگام تهاجم روسیه 
به این کشور را کرد.

»جنگ و درگیــری میان 
روســیه و اوکراین که در 
کنار هــم، بیــش از یک 
چهارمِ گندم جهان را تولید 
می کنند موجب شــده تا 
قیمت گندم به بالاترین حد در ۱۳ سال اخیر برسد. 
مســاله ای که در نوع خود آژیر خطر و هشدار را در 
کشور های خاورمیانه ای که تا حد زیادی به واردات 
کالا های اساسی از جمله گندم وابسته هستند، به 
صدا درآورده اســت.«پایگاه خبری "میدل ایست 
مانیتور" در گزارشی، به تاثیرگذاری عمیق "جنگ 
اوکراین" بــر قیمت مواد غذایی بویــژه "نان" در 
کشور های خاورمیانه  اشاره کرده است. این پایگاه 
خبری در گزارش خود با اشــاره به این مساله که 
روســیه و اوکراین در زمره تامین کنندگان اصلی 
گندم و روغن خوراکیِ کشور های خاورمیانه ای نظیر 
یمن، لبنان و مصر هستند تاکید دارد که وقوع جنگ 
اوکراین، عملا موجب شده تا این دسته از کشورها، 
با چالش اساسی و جدی افزایش بهای مواد غذایی 
رو به رو شوند. مساله ای که بویژه در بحبوحه پاندمی 
کرونا و با توجه به این مســاله که قیمت های مواد 
غذایی حتی قبل از آغاز پاندمی و جنگ اوکراین نیز 
برای مردم کشور های خاورمیانه بالا بودند، می تواند 
نشان دهنده ایجاد بحرانی فراگیر در آینده نزدیک 
از حیث به خطر افتادنِ جدی امنیت غذایی مردم 

خاورمیانه باشد.
به گزارش فرارو، میدل ایست مانیتور در این رابطه 
می نویســد: »جنگ اوکراین می تواند آثار و تبعات 
خود را حتی هزاران مایل دور تر از میدان های این 
نبرد، نشان دهد. در این رابطه "الهام" زنی ۳۲ ساله 
از اتباع کشور یمن شدیدا ابراز نگرانی می کند که 
تبعات ویرانگر جنگ اوکراین می تواند به وضوح در 

وضعیت غذاییِ خانواده وی اثرگذار باشد.
جنگ و درگیــری میان روســیه و اوکراین که در 
کنار هم بیش از یک چهارم از گندم جهان را تولید 
می کنند موجب شده تا قیمت گندم به بالاترین حد 
در ۱۳ سال اخیر برســد. مساله ای که در نوع خود، 
آژیر خطر و هشدار را در کشور های خاورمیانه ای که 
تا حد زیادی به واردات کالا های اساســی از جمله 

گندم وابسته هستند، به صدا درآورده است.
الهام به "بنیاد تامســون رویترز" می گوید )وی در 
خواست کرده که نام وی به طور کامل ذکر نشود(: 
"قیمت گندم و نان حتی قبل از جنگ اوکراین نیز 
برای ما به شدت گران بود. از این رو، من نمی توانم 
تصور کنم که چه بر سر ما خواهد آمد وقتی قیمت ها 

حتی از وضعیت کنونی نیز فراتر روند. "
در بخشــی دیگر از خاورمیانه یعنی لبنان نیز )که 
از حیث دسترســی به مواد غذایی فقیر محسوب 
می شود(، مردم این کشور تلاش های زیادی برای 
خریدِ بیش از نیاز خود در زمینه نان انجام می دهند 
تا از آسیب های احتمالی افزایش قیمت ناگهانی این 

ماده غذاییِ مهم در امان بمانند. این در حالی است 
که نانوایان در مصر از افزایش قیمــت آرد در این 
کشــور که در نوع خود می تواند منجر به افزایش 

قیمت نان نیز شود خبر می دهند.
یک مقام ارشــدِ "برنامه جهانی غذا" سازمان ملل 
متحد می گوید: "در اقصی نقاط خاورمیانه و شمال 
آفریقا، افزایش قیمت مواد غذایی که تا حد زیادی 
ناشی از جنگ اوکراین و تحولات مرتبط با آن است 
می تواند میلیون ها انسان را بیش از هر زمان دیگری 

به دامان فقرِ غذایی گسیل کند".
باید توجه داشت که منطقه خاورمیانه به طور خاص 
نســبت به افزایش قیمت پایه مواد غذایی به دلیل 
تولید محلیِ ناکافی و نرخ های بالای فقر آسیب پذیر 
اســت. نباید فراموش کرد که جرقه "بهار عربی" 
)درسال ۲۰۱۱( نیز در ابتدا به دلیل اعتراض مردم 

به افزایش بهای مواد غذایی خورد.
یک مقام عالی رتبه اقتصادی و یک واردکننده گندم 
که به شرط ناشناس ماندن با میدل ایست مانیتور 
ســخن گفته می گوید: "کشــور یمن که کاملا به 
واردات مواد غذایی وابسته است، حدودا ۲۷ درصد 
از کل نیاز خود به گندم را از طریق واردات از اوکراین 

و ۸ درصد را نیز از طریق روسیه تامین می کند. "
باید توجه داشت که قریب به هفت سال جنگ در 
یمن تا حد زیادی اقتصاد این کشور را ویران کرده، 
آمار های بیکاری در آن را افزایــش داده و موجب 
افزایش دو برابری قیمت مواد غذایی شــده است. 
امری که بیش از نیمی از ملــتِ ۳۰ میلیون نفری 
یمن را به دامان گرســنگی و فقر رانده است )کلیه 
این داده ها مبتنی بر آمار های "کمیته نجات بین 

المللی" هستند(.
اواخر سال گذشته میلادی، مساله کمبود بودجه 
و منابع مالی، "برنامه جهانــی غذا" را مجبور کرد 
تا از میزان کمک های خود به هشت میلیون یمنی 
بکاهد و عملا اوج گیری یک بحــرانِ فاجعه بار از 
"گرسنگی" را در میان مردم یمن تسهیل کند. در 
این میان، چشم انداز افزایش بیشترِ بهای بین المللی 
گندم به این معنا خواهد بــود که یمنی ها احتمالا 
بیش از هر زمان دیگری در برابر بحران گرســنگی 
آسیب پذیر خواهند شد. مساله ای که بدون تردید 
حامل تبعات ناگواری برای مردم عادی یمن خواهد 
بود. در این راستا، برخی تحلیلگران و کارشناسان 
یمنی به طــور خاص به این نکته اشــاره دارند که 
مساله اصلی، در دسترس بودن مواد غذایی نیست 
بلکه برعکس، چالش اساســی، عدم توانایی مالی 

مردم یمن جهت خرید و تامین مواد غذایی است.

فقر غذایی
مصر که در نوع خود بزرگتریــن واردکننده گندم 
جهان است، قریب به ۹۰ درصد از گندم مورد نیاز 
خود را از روســیه و اوکرایــن وارد می کند. در این 
راستا، مقام های مصری با نگرانیِ تمام شاهد تحولات 
اوکراین هستند و سعی دارند تا جای ممکن آثار سو 
این جنگ بر قیمت مواد غذایی در کشورشان را به 
حداقل برسانند. حدودا یک سوم از جمعیت ۱۰۰ 

میلیون نفری مصر زیر خــط فقر زندگی می کنند 
)این آمار ها تا حد زیادی مربــوط به دوران قبل از 
پاندمی کرونا هســتند(. در این راستا، دولت مصر 
سال هاست که با پرداخت یارانه های سنگین سعی 
دارد تا توان خرید مــردم در بحث "نان" را تقویت 
کند. در این چهارچوب، همانطور که نخست وزیر 
مصر "مصطفی مدبولی" در تاریــخ ۱۶ فوریه در 
جریان یک ســخنرانی گفته اســت، "همزمان با 
افزایش بهای بین المللی گندم به بالاترین حد خود 
از ســال ۲۰۰۸، دولت مصر راهی ندارد جز اینکه 
بهای نانِ یارانه ای در این کشور را برای نخستین بار 

از دهه ۱۹۸۰ میلادی افزایش دهد".
مصطفی مدبولی در این راستا می گوید: "من تایید 
می کنم که افزایش قیمت نان اجرایی خواهد شد. با 
این حال سعی می کنیم به نحو این افزایش را اعِمال 
کنیم که مطمئن شویم نیازمندترین افراد در مصر، 
کمترین آســیب را خواهند دید". مدبولی از ارائه 
جزئیات بیشتر در این رابطه خودداری کرده است. 
در این میان، نانوایان مصری از قبل، افزایش قیمت 
آرد و روغن را احساس کرده بودند. باید توجه داشته 
باشیم که روسیه و اوکراین، تامین کنندگان اصلیِ 

روغن آفتابگردان مصر نیز هستند.
حسین بگوریِ ۳۳ ســاله که مالک یک نانوایی در 
شرق قاهره پایتخت مصر است می گوید تجارت و 
کسب و کار وی به دلیل افزایش قیمت ۵۰ درصدی 
بهای آرد و همچنین افزایش مشابه در بهای روغن 
آفتابگردان، شدیدا آسیب دیده است. وی می گوید: 
"این مساله موجب شــده تا ما به شدت خسارت 

ببینیم، زیرا هزینه ها به شدت افزایش یافته اند".

آینده ای سخت در پیش است
چشم انداز افزایش قیمت مواد غذایی، مردم لبنان 
را هراسان کرده است. کشوری که از سال ۲۰۱۹ با 
بحران اقتصادی فراگیر و کاهش قابلا توجه ارزش 
پول ملی خود رو به رو بوده و مجموع این بحران ها 
موجب شده اند تا مردم این کشور دسترسی خود به 

برخی نیاز های ابتدایی زندگی را از دست بدهند.
در این راســتا، برخی مردم لبنان از ترس افزایش 
قیمت مواد غذایی، رو به ذخیره سازی آن ها آورده 

اند. "فادی موسی" یکی از ساکنان بیروت پایتخت 
لبنان که در مدت اخیر به شدت در تلاش برای تهیه 
مواد غذایی برای خود و خانواده اش )بویژه نان( بوده 
است می گوید: "من به نانوایی های زیادی سر زدم. 
تقریبا غیرممکن است که بتوانید بیش از یک بسته 
نان تهیه کنید. شرایط به نحوی است که انسان فکر 
می کند این لبنان است که در شرایط جنگی به سر 

می برد".
وزیر اقتصاد لبنان "امین ســلام" در جریان یک 
کنفرانس مطبوعاتی در تاریخ ۲۵ فوریه سال جاری 
میلادی گفته است که کشــورش به دلیل جنگ 
روســیه علیه اوکراین، راه هــای جایگزین جهت 
تامین مواد غذایی خود را بررســی می کند. لبنان 
بیش از ۶۰ درصد از واردات گندم خود را از روسیه 
انجام می دهد. وی تاکید کرده که لبنان صرفا ذخایر 
کافی جهت تامین نیاز یک ماهه خود به گندم را در 

اختیار دارد.
انفجار ویرانگرِ ســال ۲۰۲۰ در بندر بیروت نیز که 
منجر به نابودیِ بزرگترین تاسیسات ذخیره سازی 
گندم و غلات در لبنان شــد، آسیب هایی جدی را 
به لبنان وارد کرد. اگرچــه واردات گندم در لبنان، 
یارانه ای و دولت قیمت نــان را پایین نگه می دارد، 
با این حال نان مدت هاست که در نوع خود به یک 
کالای تجملی برای برخی از لبنانی ها تبدیل شده 

است.
نانوایی هایِ لبنان مدت هاست که در مورد اینکه 
هر شــهروند چه میزان قرص نان می تواند بخرد، 
جیره تعیین می کنند و حتی در برخی موارد جهت 
خرید نانِ بیشتر از جیره تعیین شده، نوعی "بازار 
ســیاه" نیز تشکیل شده است. "قســام ابوحبیب 
مالک" رئیس یکی از برند هــای نانواییِ زنجیره ای 
در لبنان با نــام Wooden Bakery می گوید: 
"ما در ادامه راه یا اصلا گندم نخواهیم داشــت و یا 
اگر داشته باشیم قیمت ها به شــدت بالا خواهند 
بود". درســت به همین دلیل اســت که می توان 
گفت آینده چندان روشنی پیش روی کشور های 
خاورمیانه ای در بحث تهییــه مواد غذایی خود که 
 در شــرایط کنونی تا حد زیادی تحت تاثیر جنگ 

اوکراین قرار گرفته، وجود ندارد.«

پايگاه خبری ميدل ايست مانيتور بررسی می كند:

جنگ اوکراین و بحران »نان« در خاورمیانه!
News kasbokar@gmail.com

یکی از بانفوذترین اندیشکده های لیبرال واشنگتن 
می گوید ایالات متحده می توانــد تا حد زیادی از 
قوانین موجود برای نظارت بر دارایی های دیجیتالی 
از جمله رمزارزها اســتفاده کنــد و لزوما به وضع 
قوانین جدید از سوی کنگره برای نظارت بر چنین 
دارایی های نیاز نیست. این اندیشکده بر این باور 
است که آژانس هایی از جمله کمیسیون بورس و 
اوراق بهادار )SEC( و کمیســیون معاملات آتی 
کالا )CFTC( می توانند از گزارش مرکز مطالعاتی 
پیشــرفت آمریکا )CAP( بــرای تصمیم گیری 
در مورد نحوه نظــارت و تنظیم مقررات رمزارزها 

استفاده کنند.
سازمان های تنظیم مقررات هنوز در مورد تبیین 
مقررات ارزهای دیجیتالی به نتیجه گیری نهایی 

نرســیده اند و این موضوع حتی در مورد استیبل 
کوین هــا که ارزش آنهــا با دلار و ســایر ارزهای 
فیات در ارتباط اســت نیز دیده می شود. وزارت 
خزانــه داری آمریکا ســال گذشــته میلادی در 
گزارشــی این موضوع را به کنگره ارســال کرد. 
نگرانی در مورد خطرات و ریسک های بازار ارزهای 
دیجیتال باعث شــده که موضوع تنظیم مقررات 
برای آنها مورد توجه بسیاری از دولت ها قرار گیرد و 
قانون گذاران در تلاشند که موضع سخت گیرانه ای 
در مورد این دارایی ها داشته باشــند تا بتوانند از 

سرمایه گذاران به خوبی حمایت کنند.

اندیشــکده لیبرال می گوید توجه و رسیدگی به 
شــکاف های موجود در چارچوب نظارتی فعلی از 
جمله ایجاد قوانینی برای دارای هایی های کریپتو، 
برای کنگره مفید خواهد بود. اما این اندیشــکده 
معتقد اســت که ایجاد ســاختار نظارتی جدید و 
متمایز برای رمزارزها می تواند به صورت ناخواسته 
نظارت بــر آنها را ضعیــف کند. این اندیشــکده 
می گوید در حال حاضر ساختاری قانونمند موجود 
است و می توان از همان ساختار فعلی کمک گرفت 
و حتــی در برخی موارد نیازی بــه تبیین قوانین 
جدید وجود ندارد. همچنین اعضای این اندیشکده 

بر این باورند که آژانس ها می توانند در چارچوب 
فعلی، وظایف خود را به انجام برسانند و با مشکلی 
روبرو نخواهند شــد.باری مثال SEC می تواند 
ارائه دهندگان کیــف پول ارزهــای دیجیتال را 
به عنوان آژانس های تسویه حساب مورد توجه قرار 
دهد یا CFTC  نیز می تواند به افشای دارایی هایی 
که اســتیبل کوین ها را پشــتیبان می کنند، نیاز 
خــود را مرتفع ســازد. در گزارش تهیه شــده از 
سوی این اندیشــکده به این موضوع اشاره شده 
که حتــی نهادهای تنظیم کننده مقــررات برای 
بانک ها می توانند به بانک ها اجازه دهند تا استیبل 
کوین های خود را بدون مجوز کنگره منتشر کنند 
و این موضوع تا زمانی که از ذخایر دلار پشتیبانی 

می شود، خللی ایجاد نخواهد کرد.

سامسونگ در سال های اخیر سهم چیپ های کوالکام و 
مدیاتک را در محصولاتش افزایش داده و همین موضوع 
باعث شده سهم تراشه های اگزینوس کاهش یابد. در 
مقابل، مدیاتک توانسته با چیپ های متنوعش نه تنها 
در سطح جهان، بلکه در ایالات متحده هم حرف اول 
را بزند. طبق گزارش جدید شرکت های کانترپوینت 
ریسرچ و IDC، سهم تراشــه های اگزینوس در بازار 
جهانی حالا کمتر از ۵ درصد اســت و سهم آن ها در 
بازار ایالات متحده هم به کمتر از ۲ درصد رسیده. این 
در حالی است که مدیاتک نه تنها در بازار جهانی، بلکه 
در ایالات متحده آمریکا هــم در رده اول قرار دارد و از 
تمام رقبایش پیشی گرفته است.طبق گزارش اخیر، 
سهم جهانی تراشه های مدیاتک در فصل چهارم ۲۰۲۱ 
برابر ۳۷ درصد بوده. اگرچه کوالکام توانسته سهمش 
را در بازار افزایش دهد و از ۲۳ به ۳۰ درصد برساند، اما 
همچنان در رده ای پایین تــر از مدیاتک قرار دارد. در 
رتبه سوم اما اپل به چشم می خورد که سهم چشمگیر 
 UNISOC ۲۱ درصدی را در بازار دارد. تراشه های

هم با افزایش سهم قابل توجهی روبه رو شده اند و سهم 
آن ها از 4 به ۱۱ درصد افزایش یافته اســت. در رتبه 
آخر هم های سیلیکون هواوی به چشم می خورد. این 
کمپانی که در فصل چهارم ۲۰۲۰ ســهم ۷ درصدی 
در بازار جهانی داشت، در ۲۰۲۱ سهمش به ۱ درصد 
رسیده است.در بازار ایالات متحده، مدیاتک توانسته 
بالاترین جایگاه را به خودش اختصاص دهد و به سهم 
۵۱ درصدی دست یابد. کوالکام هم در بازار این کشور 
سهم 4۷ درصدی داشــته که البته درباره این آمارها 
کمی اختلاف نظر وجود دارد، بنابراین شاید کوالکام 
همچنین دست بالا را در آمریکا داشته باشد. هرچند با 
توجه به استفاده از چیپ های مدیاتک در گوشی های 
پایین رده سامسونگ، احتمالا این کمپانی حرف اول را 
در بازار این کشور می زند. ۲ درصد سهم باقی مانده هم 
به تراشه های اگزینوس و تنسور می رسد.سامسونگ 
در ســال های اخیر ســعی کرده عملکرد تراشه های 
پرچمدارش را افزایش دهد، اما همچنان نمی تواند با 

کوالکام رقابت کند. 

پس از شایعات فراوان، بالاخره اپل با ارسال دعوتنامه ای 
 Peek« از برگــزاری مراســم بعــدی اش بــه نــام
Performance« در تاریخ ۱۷ اســفند )۸ مارس( 
ساعت ۲۱:۳۰ به وقت تهران خبر داد.مدت ها بود که 
منابع مختلف به برگزاری مراســم اپــل در این تاریخ 
اشاره کرده بودند و حالا کوپرتینویی ها با دعوتنامه ای 
به این شــایعات مهر تایید زدند. بنابراین ســه شنبه 
هفته آینده اپل مراسمی را برای رونمایی از جدیدترین 
دســتاوردهایش برگزار خواهد کرد. بد نیست بدانید 
بسیاری دیروز منتظر انتشار این دعوتنامه بودند.اگرچه 
اپل در دعوتنامه اش اشاره ای به دستگاه های حاضر در 
این رویداد نکرده و تنها استریم آن از اپل پارک و امکان 
مشاهده آنلاین مراسم از طریق وب سایت رسمی در این 
دعوتنامه به چشم می خورد، اما تا به امروز شایعات زیادی 
درباره محصولات این رویداد منتشــر شده است.اگر 
شایعات صحت داشته باشند، در این رویداد باید با آیفون 
SE ۳، آیپد ایر جدید و همچنیــن حداقل یک مک 
جدید با تراشه اپل سیلیکون باشیم، مک بوک پرو ۱۳ 

اینچی یا مک مینی جدید. البته این احتمال هم وجود 
دارد که کوپرتینویی ها از دو مک رونمایی کنند.نسل 
سوم آیفون SE یا آیفون SE ۲۰۲۲ به احتمال زیاد 
طراحی مشابه با نسل قبل خواهد داشت؛ یک گوشی 
کامپکت با نمایشگر 4.۷ اینچی LCD با حاشیه های 
زیاد در اطراف و البته دکمه هوم مجهز به تاچ آیدی در 
زیر پنل.اما همه چیز ظاهر نیست و احتمالا با پیشرفت 
چشمگیر عملکرد این گوشی هوشمند روبه رو می شویم. 
 ۵G به همراه مودم A۱۵ شایعات به استفاده از تراشه
اشاره می کنند تا آیفون SE جدید به ارزان ترین گوشی 
۵G اپل تبدیل شود. حتی برخی شایعات قیمت پایه 
این دســتگاه را ۳۰۰ دلار اعلام کرده اند که می تواند 
تولیدکنندگان گوشی های اندرویدی را شدیدا به چالش 
بکشد.دیگر محصول مورد انتظار این مراسم، آیپد ایر 
جدید است که احتمالا این دستگاه هم طراحی مشابه 
نسل کنونی اش خواهد داشت و تنها با پیشرفت های 
سخت افزاری مانند تراشه ســریع تر و مودم ۵G بهتر 

روبه رو می شویم.

آمریکا می تواند بدون وضع قوانین جدید بر رمزارزها نظارت کند

كاهش سهم تراشه های اگزينوس در بازار؛

مدیاتکحرفاولرادرجهانوآمریکامیزند
مراسم بعدی اپل 17 اسفند برگزار می شود؛ 
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